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NOD estatut

La victoria del PSOE el mare de 2004 ha suposat un canvi important respecte de

l'autogovern i l'Estat autonómic, Durant l'etapa política anterior, amb majoria
absoluta del senyor Aznar, parlar de reforma de la Constitució i de l'Estatut era

equiparat a cometre un greu sacrilegio Almanco ara les aspiracions es poden ex

pressar sense ser insultat i dimonitzat. Com a mínim el clima en que es fa el debat

permet tenir esperances que es produeixi un bot en les nostres capacitats i potes

tats.

El repte, pero, és que aquest canvi i aquest debat al final no quedin en un canvi i en

un debat cosmetic. El problema és que tot plegat al final tengui substancia, tengui
contingut. Hi ha un enorme perill que les expectatives no siguin assolides, i al

final tot quedi en uns, més o manco lluits, focs artificials.

L'Estatut de les Illes Balears ha de menester una actualització i una innovació en

un triple vessant: el competencial, l'institucional i el de financament.
En l'ámbit competencial és evident que ni tenim la titularitat de totes les materies

que ens haurien de correspondre, ni tenim la protecció suficient per garantir que

no serem desposseits, per Europa o per l'Estat, del nostre patrimoni competencial.
Cal, per tant, que en la necessária reforma de l'Estatut s'atorgui a les nostres insti

tucions la titularitat sobre qüestions tan determinants com: aeroports, policia au

tonómica, costes i litoral, polítiques d'immigració, polítiques passives d'ocupació,
participació autonómica a la Unió Europea .... I cal, arnés, establir mecanismes que
serveixin de blindatge al sostre competencial teóricament assolit, perque l'experi
encía ens ha ensenyat que després vénen les rebaixes de les lleis de base estatals i

allá on érem els amos ens convertim en espectadors.
En l'ámbit institucional el sistema també presenta algunes deficiencies que s'han
de corregir. Així, caldria retocar, una vegada més, el tema dels consells insulars.

_

Per una banda, en relació amb la seva composició cal apostar, d'una vegada per

totes, per la doble llista, és a dir, cada partit presentaria una llista per al Parlament

i una per al consell corresponent. Per una altra banda, caldria atorgar la competen
cia normativa reglamentaria als consells en aquelles materies que tenguin transfe

rides, no té lógica que el Govern faci el reglament en materies que gestiona i
administra el consell.

Finalment, en l'ámbit del financament també s'ha de fer una passa endavant.
Sense doblers no hi ha autonomia de bon de veres. Les Illes Balears, que és una de
les comunitats més riques de l'Estat, té les administracions públiques més pobres
de l'Estat. El drenatge fiscal que patim perjudica greument el nostre benestar i la
nostra competitivitat. Hem de caminar cap a un model de financament presidit
per la claredat i per la coresponsabilitat. Claredat en el sentit que el Govern central
faci públiques d'una vegada per totes les xifres dels balances fiscals de cada nacio
nalitat i regió, aquesta és la millor manera d'acabar amb la demagogia de la solida
ritat i d'uns suposats privilegis. Coresponsabilitat en el sentit que les hisendes

autonómiques s'encarreguin de recaptar els tributs, com a mínim dels que servei
xin per al seu financament, i disposin d'una cistella de tributs suficients per afron
tar les seves necessitats de despesa.
Tot just en aquest moment encetam un debat sobre la reforma i l'ampliació del
nostre autogovern. Aquest és un debat central i cabdal en el qual haurien de parti
cipar de manera activa no tan sols els agents polítics sinó també el conjunt de la
societat civil. Amb aquest desig s'ha confeccionat aquest número d'EL MlRALL.

/
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Ens trobem jo en el
mes de setembre, hora
de reprendre I'activitat

parlamentaria, la qual
ha de reflectir les

inquietuds que ens

afecten a tots eis

ciutadans de les
nostres iIIes, entre les

quals el nostre Estatut.

Un deIs temes que ocupa i preo

cupa aIs habitants de la nostra co

munitat és la possible reforma de

l'Estatut d'autonomia, cosa que fa

que tots eIs grups parlamentaris
que conformen l'assemblea legis
lativa autonómica tinguin a la seva

agenda les diferents propostes que
més s'ajusten al manament repre
sentatiu que amb el seu vot els han

atorgat les diferents opcions i sen

sibilitats deIs ciutadans.

Aquest fet ens ha de servir per tenir

en compte precisament que hi ha

diferents punts de vista sobre com

s'ha de respondre a les demandes

de la societat, pero també que uns

quants són compartits perun major
nombre de persones que no d'altres.

Com a president del Parlament les

Illes Balears, i com a ciutadá que
creu i defensa l'estat de dret que
tant ens ha costat aconseguir, i da

vant la possibilitat de modificació
d'una norma jurídica que és part
de l'anomenat bloc de constitucio

nalitat, he de reprendre el meu dis

curs del passat dia 1 de mare, data

en la qual celebrárem el vint-i-une

aniversari de l'entrada en vigor del

nostre Estatut d'autonomia.

Aquest aniversari m'omple de sa-

�uport de
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tisfacció per dos motius; en primer
lloc, perque he pogut comprovar

que el contingut del discurs va sa

ber recollir una de les preocupaci
ons més actuals de la nostra socie

tat, i que avui dia és encara vigent;
i en segon lloc, que no és necessari

modificar ni una coma del text del

passat mes de mare, ja que seguei
xo pensant el mate ix respecte al

tema que ens ocupa.
Les idees que vaig llanear en

aquell discurs són les que conti

nuo defensant. Per aquest motiu,
en la meva argumentació utilitza

ré paraules i raonaments que ja
vaig exposar en aquell momento

S'ha d'admetre que amb la practica
de 25 anys de Constitució i 21 d'Es
tatut hem detectat aspectes que
haurien de funcionar millor. Ara

bé, quan parlem de reformar no es

tracta de canviar per canviar, sinó
de dur a terme millores perque les
institucions donin una resposta a

les necessitats actuals de la ciuta
dania. Tant l'Espanya constitucio
nal com les Illes Balears estatutá
ries no es poden convertir en eiu

tats emmurallades o en fortaleses

defensives, amb el pont llevadís

permanentment aixecat.
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Darrerament es parla molt de la
necessitat de reinventar o repen
sar els actuals sistemes polítics ba
sats en la democracia i en el funci
onament parlamentario Jo no cree

en el fet d'anar tan lluny i conside
ro que, més que reinventar, la de
mocracia s'ha de polir, s'ha de per
feccionar. Trobant-nos en l'inici
del segle XXI, la democracia és
l'únic sistema polític defensable en

el terreny intel-lectual i moral. No
es pot canviar per res millor, mal

grat les deficiencies que pugui pre
sentar en eficacia i legitimitat, com

li pot passar a qualsevol sistema
electoral. Aixó sí, qualsevol regim
democrátic ha d'estar obert a una

transformació, a una adaptació a

la realitat social que l'envoIta; tot

per continuar defensant els seus

valors més profunds com ara la lli

bertat, la iguaItat, la solidaritat so

cial i el pluralisme político
Segons la meya particular opinió,
qualsevol reforma de l'Estatut que
s'obri ha de

complir una se
rie de premisses
imprescindi
bles per tal que

aquests canvis
arribin a bon

port i tinguin el

pes i l'entitat suficient com per do

nar resposta a les peticions de la
ciutadania.
En primer lloc, considero que les

reformes mai no han de tenir cai

re generalista. Han de ser limita

des, concretes i ben precises. Hem

de fugir del perill que pot repre
sentar aprofitar les reformes per
tocar en excés el cos d'una norma

tiva fonamental com aquesta. En

aquest sentit, vull apuntar que, de

reformes, només se n'han de fer les

imprescindibles i no hem de dei
xar portes obertes una vegada que

s'hagi acabat el procés.
Tampoc no podem caure en l'erra

da de voler debatre possibles re

formes davant una campanya elec
toral. Hem de cercar aigües planes,
moments de calma anímica per
afrontar aquest repte i evitar la ten

dencia que tenen molts polítics
d'excedir-se en paraules quan
afronten moments preelectorals.
La reforma estatutaria s'ha d'enves
tir exigint un enorme grau de con

sens. EI text reformat ha de tenir,
almanco, el mateix acord i suport
polític que va tenir, en el seu mo

ment, l'original.
En qualsevol eas, les reformes han
de respondre a una demanda soci
al molt maioritaria. No es tracta de

fer experiments. L'Estatut és i ha
de ser una norma de referencia per
ser utilitzada de forma indefinida

per les generacions vinents.

Com a president del Parlament, no

seré jo qui digui si s'ha de reformar
o no l'Estatut, o en el cas que s'hagi
de fer, quines qüestions afectaria.
El que sí que he de fer, precisament
per la meya posició, és vetllar pe:"
tal que aquest debat transcorri pels
camins i condicionants als quals
m'he referit, i que es desenvolupi
en el seu lloc natural, en el Parla

ment de les Illes Balears, que és on

resideix la representació del nos

trepoble.

*Pere Rotger iLlabrés és president
del Parlamento
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Després d'un procés dificultós,
llarg i complicat, un dels més

llargs i dificultosos de tot l'Estat,
l'any 1983 s'aprova l'Estatut d'au

tonomia de les IIles Balears, Es

tatut que ha sofert ja dues refor

mes: la reforma de l'any 1994, amb

la qual assumírem, entre d'altres,
la competencia en materia d'edu

cació, i la reforma del 1999, grá
cies a la qual assumírem, entre

d'altres, sanitat, i reformárem

parcialment les institucions. Del

procés estatutari es pot deduir

tota una serie de pautes que val

la pena resumir.

a) Les Illes Balears han optat per
un model d'ampliació successi-

La sala espera eis dipuuus.

0051.'181

va de competencies. El procés
estatutari és obert, per tant no es

tanca en la reforma de 1999. Les

Illes Balears no han assolit la

quota de participació política
que, d'acord amb la historia, els

correspon.

b) Per prosperar, qualsevol refor

ma ha de ser consensuada pels
dos partits grans i s'ha de produir
al mateix temps que les reformes
de les altres comunitats.

c) En els processos de reforma

les posicions dels partits solen

dividir-se en tres: els partits pe

tits defensen reformes més pro
fundes i, pel que fa als dos partits
gran s, el que no governa a

Madrid sol adoptar algunes po
sicions un poc més autonómi

ques que l'altre.

La situació política de la reforma

El PSOE governa a Madrid sen

se majoria absoluta i el PP a les

Balears amb majoria absoluta.

Després de 25 anys d'autonomia,
Catalunya i Euskadi volen un

estatus especial dins l'Estat. La

transició política ha acabat i, per

tant, un dels seus principis auto

nómics: «el café per a tothorn».

La Constitució es asimétrica en

les formes d'accés a l'autogovern,
en el financament, en el fet dife
rencial insular, en el dret civil,
en la llengua, en la distinció en

tre nacionalitats i regions. A es

cala estatal, aquest nou procés de

reforma és liderat per Catalunya,
ja que Euskadi, amb el p la
sobiranista d'Ibarretxe, és un

món aparto
En aquest sentit la possible re-
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forma és diferent a les altres. Les
anteriors reformes básicament fo
ren liderades per comunitats auto
nomes instituídes a partir de l'arti
de 143 de la Constitució. Ara la re

forma esta liderada per Catalunya,
nacionalitat que accedí a l'autogo
vern a través de l'article 151. Les
dues reformes es feren per raciona
litzar l'Estat de les autonomies, per
que hi hagués un sostre competen
cial mínim o comú a totes les auto

nomies respecte de la sanitat i l'edu

cació, a més de les competencies de
l'article 148 de la Constitució i al

guna altra. Aquesta teóricament és

una reforma a la carta per regular
els fets diferencials, més que per

igualar les competencies. En aquest
sentit ens agafa a contrapeu, ja que
els nostres increments competen
cials han estat sempre fruit de la ge
neralització o de la racionalització,
no fills de les nostres necessitats o

dels nostres desigs. Per tant aixo
obre un interrogant que haurem de

respondre: que volem?

El primer dilema: reformar I'Es

tatut o donar contingut al que te

nim?

Des d'un punt de vista teóric, ens

hauríem de fer una pregunta pre
via: hem de reformar l'Estatut o pri
mer hem de donar contingut a l'Es

tatut que ja tenim, l'Estatut entes
com a norma i també com a punt de

l'iceberg d'una base molt més exten

sa i complexa.
J a fa un temps que insistesc

(Veinticinco años de autonomía bale

ar, Madrid, 2001) que a les Illes Ba

lears, encara que tenim un Estatut,

tot «apunta al manteniment de la

inercia, de la si tuació de fet exis

tent, de l'statu quo forjat a l'Estat
unitari centralitzat en els diferents

camps: cultural, economic, social,
de relació amb l'Estat, etc., sense

que prácticament s'hagin interio
ri tzat les
clausules
d'Estat soci
al i autono
mic previs
tes a la

Constitu-

ció», i també
deia que quedava una reforma es

tructural pendentque no es resol
amb simples modificacions de l'Es

tatut: «rompre amb la inercia soci

al, política, cultural i autonómica

provinciana i donar contingut a

l'Estatut. En definitiva resta per de

terminar la definició col· lectiva, les

bases del model territorial, cultural,
social, económic i, per tant, polític
del futur de les Illes Balears del se

gle XX!».
Des d'un altre vessant, falta donar

contingut institucional a l'Estatut

que tenim: que el Parlament sigui
un Parlament, que el Consell Con
sultiu sigui un organ assessor, etc.

Volem reformar l'Estatut sense

interioritzar les clausules d'Estat so

cial i autonómic? Podem reformar
l'Estatut i no jugar bé dins l'Estat
de les autonomies? Podem reformar
l'Estatut sense abordar seriosament
i adequadament les grans qüestions:
model territorial, llengua o políti
ques del benestar? Podem reformar
l'Estatut amb un capital huma (for
mació) o amb un capital social (xar
xes associatives) tan magres com els

que tenim, amb greus mancances

d'alfabetització política i immersos

en un procés d'involució ideológi
ca?
Des d'un punt de vista estrictament

jurídic evidentment podem refor
mar l'Estatut i millorar-Io, incre-

Hem de resoldre eis temes

que varen quedar pendents
a la darrera reforma

mentar les cornpetencies i millorar

les institucions, pero amb el perill
que aquestes institucions estiguin
cada pie més buides de contingut,
que l'Estatut sigui una punta sense

base.

El segon dilema: Quina reforma,
és a dir, quin modeI de reforma?

Posats a reformar, ens podem fer
una segona pregunta: quina és la re

forma adient?

Aquí veig que hi ha dos horitzons,
un seria assolir les cotes d'autogo
vern que ara té Catalunya (per po
sar una fita) i l'altre aspirar arnés.

Un horitzó, per tant, seria resol

dre els temes que varen quedar
pendents a la darrera reforma de

l'Estatut, l'altre seria fer una passa
més i apuntar-se al carro catalá

amb totes les seves conseqüencies
i fer un Estatut de máximes. Com

que nosaltres anam a poc a poc, el

més probable és que si hi ha refor
ma tractem de resoldre ara el que
no vam poder o saber resoldre el

1999, que básicament foren 5 te-
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Millorar les cornpetencies
que ja tenim o millorar-ne

la qualitat?

mes: definir-nos com a naciona

litat, millorar les competencies,
la doble llista, la dissolució del

Parlament i el financament. En

aquesta llista s'hi podria afegir un

tema que ha aparegut després de la

reforma, la posició dels consells in-

sulars i algun terna nouo Desgra
nem-los:

-Llengua
També és evident que la regula
ció estatutaria de la llengua po
dria millorar-se. No cree, empe

ro, que aixó sigui possible amb
la política del Pp, que per prime
ra vegada des de les darreries del

franquisme, l'any 1975, ha intro

duít regressions en tota regla i en

tots els camps (recursos, mesu

res de foment, normatives, etc.).

-Nacionalitat

La proclamació de les Illes com a

nacionalitat és una decisió polí
tica que ha de prendre el PP si el
PSOE no ha canviat d'idees des
de la reforma del 1999. Contraria

ment al que s'ha dit, té i tindrá

encara més un ait contingut polí
tic i pot tenir conseqüéncies jurí
diques, ja que és una de les notes

de la asimetria constitucional.

-Consells insulars
Tot i la meva posició contraria a

la reforma de l'Estatut en aquest

I.Roldan

punt, és evident que es podría
aprofitar la reforma per atorgar
aIs consells la potestat reglamen
taria, o per donar cobertura al

model d'arribada dels consells.

-Doble llista

Aquesta és una

al tra decisió

política que
han d'adoptar
els dos partits
gran s, que aju-
daria a aclarir el

panorama ins

titucional de la comunitat i que a

més permetria regular la potestat
de dissolució del Parlament pel pre
sident de la comunitat.

-Finan�ament
És evident que s'ha de millorar,
pero la millora no depen de nosal

tres. És l'aspecte que manco depen
d'aquí i que segur que sera objecte
de canvi. Per tant, vius i ungles.

-Les competencies
És un dels temes sobre el qual
s'hauria de treballar més. Es po
den fer moItes coses: millorar les

competencies que ja tenim amb

noves descripcions de les materi

es o millorar la qualitat de les que
tenim (competencies executives

que passin a competencies de des

envolupament legislatiu o compe
tencies de desenvolupament legis
latiu que passin a competéncies
exclusives), o assumir noves com

petencies, com ara policia, peni
tenciaria' transit i circulació de ve

hieles, o gestió i execució sobre les

competéncies exclusives de l'Es

tato Finalment, caldria estudiar si

CI Eusebi Estada, 66 - 68

07004 Palma de Mallorca

Tlf. 971 763666 - Fax 971763667
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assumir competencies estrategi
ques per a les Illes, la majoria de

les quals formen part d'aquest dar

rer grup, i entre les quals cal desta

car ports, aeroports o immigració.

-Fet diferencial insular

Introduít en la reforma del 1999,
ara que els dos partits grans l'han

assumit podria millorar-se la re

gulació que en fa l'Estatut actual,
ja que som a anys llum de les cotes

assolides pels canaris.

-Noustemes

Arnés d'aquests temes clássics, la

reforma es podria aprofitar per
introduir una llista de drets i deu

res, o una llista d'objectius per a

l'exercici del poder polític de la co

munitat autónoma, així com un ca

pítol de relacions amb l'Estat i un

altre de relacions amb Europa, pa

raula, aquesta darrera, que no apa
reix a l'Estatut actual. En una auto

nomia com la nostra, sense nord,
cree que és molt important i no és

un luxe una llista de drets i deures

(que facin relació al medi natural,
al patrimoni cultural, al desenvolu

pament sostenible, a la protecció
dels espais naturals, al foment de la

pau, de la tolerancia i de la diversi

tat, etc.) de la mateixa manera que
no ha era i no va triomfar reforcar
l'article 9 de l'Estatut en el sentit
d'editar una llista d'objectius per a

l'exercici del poder polític de la co

munitat autónoma des d'un punt de

vista progressista, cosa que va in

tentar en el primer Estatut el PCIB

i,en la reforma de 1999,EU iPSM.

=Bartomeu Colom és professor uni
versitari.

Cream espais per conviure
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En sentit ampli, podem conside
rar que financament autonornic és
el conjunt de recursos que anual

ment entren a la comunitat auto

noma. Quan l'Estat era centralista

i centralitzat (durant tota la dicta

dura i alguns anys més) entraven

a les Balears les pagues dels funci

onaris, dels jubilats, etc., i la in

versió de l'Estat en hospitals, car

reteres, escoles, etc. Les pagues
arribaven ohligatóriament en

compliment de la Llei, i les inver

sions, en canvi, depenien de la
voluntat dels ministres de cada

momento Una mica per desinterés

cap a les nostres illes i una altra

mica pel costum que tenim aquí
de no anar gaire a escoles ni a hos

pitals públics, la inversió de l'Es

tat va ser escassa en Sanitat i en

Educació durant el franquisme.

arrribeo d'lspaoya

Aquest comportament de l'Estat

continua en la democracia per
molts de motius (per inercia a l'ho
ra d'elaborar els pressuposts de

l'Estat, perque aquí «ja érem rics»

i perque els nostres successius go
verns autonomícs no queien bé a

Madrid). Periódicament, l'Estat

traspassá a la nostra comunitat au

tónoma algunes competéncies que
venien acompanyades de la dota

ció económica corresponent. El

problema que tinguérem i encara

arrossegam és que la dotació eco

nómica de les competencies que

anav�n omplint de continguts el

govern de l'autonomia era sempre
molt magra perque es calculava

prenent com a base la partida cor

responent que havia gastat l'Estat
en aquella competencia l'any an

terior. Les transferencies, dones,
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aporten eis recursos que
ens corresponen

eternitzaven una situació d'insu

ficiencia financera per atendre el

proveíment dels serveis que l'Es

tat traspassava a la comunitat au-

tonoma, EIs polítics illencs del

moment, per feblesa política o per

incompetencia, no varen saber

vencer aquesta desastrosa inercia

i ara tenim una escassíssima dota

ció per fer front a obligacions tan

necessáries com carreteres, sani

tat, educació, etc. I en allo que en

cara depen directament de Madrid,
com els descomptes aeris o les in-

versions estatals, per exemple,
no s'hi veu gaire voluntat

de fer de contrapes a la in

digencia amb que ha de

subsistir el Govern au

tonómic. El resultat és

que els ciutadans de les

Balears pagam els

imposts que marca la Llei

(i que són molt elevats, per

que tenim rendes altes)
pero ni l'Estat (per manca de

voluntat) ni el Govern auto-

nómic (per manca de capacitat)
aporten els recursos que ens cor

responen per població i per neces

sitats objectives. EIs infants bale

ars tenen més pocs euros per a la

seva educació que els infants de la

resta de l'Estat i passa igual amb

els euros que corresponen a cada

malaIt de les nostres illes. Aquesta
és la realitat que, quantificada, sig
nifica que cada ciutadá balear apor

ta a l'Estat molts més euros que els
de la resta del territori espanyol
(cosa que és normal quan la renda

és més alta), pero rep de les admi-

nistracions públiques uns recur

sos i uns serveis molt inferiors
aIs que reben

els altres eiu

tadans espa

nyols (cosa
que és es

candalo
sa i inde-
fensa-

ble). El procediment pel
qual passa aixó s'anome

na financament autono-

mic, i el resultat -la diferen
cia entre allo que pagam i allo

que rebem- s'anomena deficit
fiscal. Segons els meus calculs,

aquest deficit supera anualment el

10 per cent de totes les rendes de

les Balears, i un estudi del BBV el

fa arribar fins al 15 per cent del

nostre PIE, quantitat desorbitada

que per forca ha de ser un obstacle

per al nostre creixement econó

mic i un factor negatiu per al nos

tre benestar.

Una part important d'aquest defi

cit fiscal es produeix per la insufi

ciencia de recursos que l'Estat

transfereix al Govern balear.

Aquests recursos constitueixen

alló que s'anomena financament
autonómic en sentit estricte. EIs

mecanismes de financament dels

governs autonómics han evoluci

onat alllarg del temps: primer eren

transferéncies que l'Estat enviava

i ara són en bona part participació
en els tributs que recapta, pero els

resultats (els recursos que efecti
vament arriben al Govern balear)
són molt semblants amb els dos

metodes i, si de eas, afavoririen les

autonomies que actualment crei

xen a un ritme més rápid (cosa que
no vol dir que siguin les més ri

ques). [ustament ara que les Bale

ars tenim l'economia estancada.

Amb vista al futur, per exigencia
d'ERC, que és un partit decisiu a

la Generalitat de Catalunya, es

poden intuir dues vies de millora

de l'entrada d'euros. Una via rapi
da, que consistirá a dirigir cap a

Catalunya més inversió de l'Estat

(TGV, aeroport, zona del delta de

l'Ebre, etc.); aquesta via no té per

que afavorir gaire les Balears, que
tenen un govern poc amic del de

Madrid, encara que la sequera d'in

versions estatals no s'albira tan ri-

gorosa com en l'etapa del Govern

d'Aznar. La segona via, més lenta,
consistid a modificar tot el siste

ma de relacions fiscals amb l'Es

tat; aquesta via sí que pot signifi
car una millora en la capacitat fi

nancera del Govern balear perque
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els nostres problemes de financa
ment autonómic tenen una estruc

tura molt semblant als de

Catalunya. EIs pronóstics (no
compromisos!) són rebaixar a la
meitat el deficit fiscal en déu anys
i arribar a un model satisfactori en

vint anys. El problema és que

d'aquí a tant de temps poden pas
sar moltes coses, entre les quals
que liase ja sigui mort, i no preci
sament de rialles.
Per evitar que el futur sigui un per

llongament del passat (un passat
nefast, com ja he explicat) és ne

cessari filar prim a l'hora d'asse

nyalar els culpables. El principal,
probablement, és la mala sort d'ha

ver estat abandonats per la políti
ca pressupostaria del franquisme,
que no discrimina les Balears du

rant els anys de miseria, pera que
no volgué acompanyar el nostre

creixement económic amb la ne

cessária inversió en infra
estructures a partir dels anys 60.
És durant els anys 60 que la inver

sió de l'Estat comenca a ser inferi

or, en proporció, al percentatge de

població de les Balears. Aquesta
situació no va canviar amb la de

mocracia, perque el mecanisme
de financament (anomenat de cost

efectiu) va consistir a fossilitzar el
nivell de despesa de l'Estat a cada
autonomia. EIs polítics autono

mies, pero, podien haver fet més
d'allo que han feto Certament, no

tenien darrere un poble gaire re

ivindicatiu: els polítics canaris
de la Transició varen ser més

hábils, tenien més forca (més po

blació), pero, sobretot, podien
comptar amb el joc geoestrategic

lar va aprofitar (i aprofita) mi

llor que el Pacte de Progrés les

petites escletxes que obria
Madrid en qüestions de financa
mento L'etapa Mesquida va ser

absolutament regressiva: per ne

gar-se a encetar la via de l'endeu
tament (el Pacte hauria d'haver
fet les carreteres que ara fa el PP

sense tenir, ells tampoc, ni un

euro de Madrid), i per no saber

obtenir cap millora substancial

ni en financament general ni en

el traspás de la Sanitat. Segons
les seves própies paraules, va

signar un acord que no

podia ser pitjor. La seva

frase resumeix perfec
tament la situació ac

tual, que continuara

almenys fins que no

sigui revisat aquell
acord.

Una de les alternatives

que algunes forces polí
tiques han posat damunt
la taula és el coneert econó
mico Siha estudiat l'impacte fi

nancer que tindria en e ls

Pressuposts de l'Estat generalit
zar-lo a totes les autonomies, i

és de prop de dos bilions de pes
setes. Aquest cost és, ara per ara,

inassumible, i és probablement
per aixo que els socialistes ca

talans dilaten la implantació
d'un sistema equivalent fins a

vint anys. Del coneert econó

mic és possible que veiem in

corporats aviat alguns aspectes

qualitatius o simbólics, com se

ria l'establiment d'una Agencia
Tributaria propia (amb gestió
compartida dels tributs), pero,

quant a

euros,
Madrid

sera molt

prudent a

l'hora
d'aflui

xar la

bossa, sobretot ara que
sabem que Europa li
retallara les subvenci
ons.

Eis polítics canaris varen

ser més hóbils, tenien més

force a l'Estat

d'Alger, que feia costat al Polisari,
i a I'MPAIAC d'un Cubillo que

podia activar en qualsevol mo

ment un moviment secessionis

ta. Dins aquesta feblesa política
del nostre arxipelag encara po
dem afirmar que el Partit Popu-

*Joan Mir és professor uni
versitari.
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Aro que tot just
encetom un debot que

ens ha de conduir o

uno novo reformo del

nostre Estotut

d'outonomio, col que
ens demonem les

roons que justifiquen
aquesto reformo.

Cal tenir molt clars eIs morius que

aconsellen, fins i tot diria eIs mo

tius que obliguen, introduir nove

tats a la norma suprema que regeix
la nost!a organització política i

social.

Qualsevol persona que hagi seguit
eIs darrers anys de desenvolupa
ment de l'estat de les autonomies sap

que eIs morius que conviden a re

formar eIs estatuts cal cercar-los

básicament en dues qüesrions elau.

Una primera qüestió és l'ampliació i

el blindatge del sostre competencial.
Una segon� qüestió és el financa
ment, la coresponsabilitat fiscal i el

fet de posar fre a un sistema tributari

que asfixia la nostra economia i, per

tant, el nostre benestar. Ara bé, vol

dir aixó que no cal tocar el que po
dríem anomenar la part instituci

onal del nostre Estatut? La meva

resposta és que cal fer uns quants
retocs en aquesta parto
És ben sabut i conegut que el nos

tre Estatut en eIs vint-i-un anys que
fa que és vigent ha estat sotmes ja a

dues reformes. La primera refor

ma, que es va acabar convertint en

la Llei 9/1994, de 24 de mare, era

una reforma que cercava

básicament l'ampliació competen
cial, atorgar més potestats al nos

tre autogovem. La segona reforma,
que es va acabar convertint en la
Llei 3/1999, de 8 de gener, va tenir,
per la seva banda, un fort compo
nent institucional. Aixó vol dir que
l'entramat institucional ja va ser

sotmes a importants retocs fa rela
tivament poc temps i, en conse

qüencia, segurament aixó fa que no

sigui tan peremptória la modifica
ció d'aquest ambit. Tot i aixó, quins
retocs és necessari incorporar a la
nostra norma de capcalera?

En primer terme, diria que el pri
mer que s'ha de fer és atorgar al

president del Govern de les Illes

Balears la potestat de dissoldre

anticipadament el Parlamento En

un sistema parlamentari com el

nostre, no hi ha una separació de

poders (legislatiu i executiu) abso

luta. Ben al contrari, aquests dos

poders es relacionen i es contro

len, és un joc de contrapesos. I

aquest joc queda viciat quan resul

ta que el Parlament pot canviar el

president a través de la moció de

censura o la qüestió de confianca,
mentre que el president no té cap
eina de reacció davant un Parla

ment inestable, en que hagi per
dut la majoria suficient, pero en

que no sigui possible establir una

majoria alternativa; en aquest su

pósit es donaria una situació

d'ingovemabilitat que a totes ban

des del dret comparat se solucio

naria a través de la dissolució del

Parlament i la convocatoria de
noves eleccions, amb un nou Par

lament sorgit de les umes que per

lógica hauria de tenir un mandat

de quatre anys. Vull recordar que
la impossibilitat de dissolució an

ticipada només afecta les autono

mies de la via len ta, i que no és

una limitació constitucional, sinó
una limitació fruit deIs anomenats

pactes autonómics de 1981 signats
per la UeD i el PSOE, i influíts

pel cop d'estat i les tensions de la

transició. És hora de caminar cap
a la normali tato

En segon terme, cal tornar a re

plantejar el tema deIs consells in

sulars. Respecte deIs consells, hi

ha forca coses per fer:

a) Han de ser considerats com a

institucions d'autogovern. Aixo
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significa que la comunitat autono
ma tindrá competencia exclusiva
en l'organització, el regim i el fun
cionament. I aixó suposa que s'hau
ra acabat qualsevol dubte sobre la
constitucionalitat de la famosa Llei
de Consells i sobre l'estructuració
burocrática d'aquesta institució.

b) SIha d'aclarir el sostre

competencial dels consells. Com és

sabut, amb l'Estatut actual seria pos
sible gairebé buidar de competen
cies el Govern mitiancant la trans

ferencia als consells. La pregunta
és obvia: és realment possible que
el Govern només desenvolupi la

representació exterior i la coordi

nació dels consells? En tot cas en

aquest ambit s'ha de seguir un prin
cipi. EI principi és el d'evitar du

plicitats administratives, les trans

ferencies que es facin als consells
s'han de fer per ámbits materials

sencers. Que el Govern gestioni
part del benestar social o dels pares
naturals i els consells una altra part
és un galimaties poc eficac,
c) En relació amb la seva elecció,
la reforma de l'Estatut hauria
d'introduir les llistes separades.
Cada partit presentaria una llista
al Parlament i una al consell. EI

sistema actual d'incompatibilitats
i de renúncies ha donat lloc a mun

tatges esperpéntics perque els par
tits poguessin tenir més cárrecs

públics. El sistema actual es fona
menta sobre una duplicitat (dipu
tat-conseller del consell insular)
que em sembla rebutjable, ja que
ens fa tenir alts responsables que
s'han de dedicar a dues coses dife

rents, la qual cosa pot suposar que
no facin bé ni l'una ni l'altra. La

separació de llistes suposa més

transparencia (s 'evitaran els mun

tatges esperpentics), suposa més
democracia (els ciutadans no tenen

per que votar el mateix partit al
Parlament i al consell) i suposa
més eficacia (responsables centrats

en una única feina).
d) Finalment, la reforma hauria de

repartir la potestat normativa gene
ral. L'Estatut vigent atorga la potes
tat normativa general al Govern de

les Illes Balears. Aixo suposa que
els consells, tot i tenir transferides
determinades materies, no poden

dictar els reglaments sobre aques
tes materies ja que corresponen al

Govern. En la meva opinió aixó

parteix d'una prevenció contra els

consells, aquest sistema esdevé una

tutela del Govern sobre els consells.
El més lógic seria que la potestat
normativa gene-
ral seguís la

competencia. Si
la competencia
roman en el Go
vern també ho fa
lapotestat d'apro-
var els regla-
ments sobre la materia. Si la com

petencia és transferida als consells,
aquests també tindran la potestat
normativa general.
Un tercer ambit en que també
s'haurien d'introduir alguns can

vis és el judicial. Un assoliment de

més competencies en aquesta ma

teria segurament s'hauria de veure

acompanyada de més prerrogatives
de l'autogovern en l'organització i

el nomenament del Tribunal Su

perior de Justícia de les Illes Bale

ars. Entendre la llengua i conei

xer el nostre dret no hauria de ser

un mérit sinó un requisit per po
der exercir la funció jurisdiccio
nal a les Illes Balears.

Per acabar, cal encetar un debat
sobre el famós article 24.6. Aquest

article és el que estableix que per

aprovar els pressuposts, les lleis que

afectin els consells insulars i les

modificacions de l'Estatut, és ne

cessari que la majoria suficient s'as

soleixi amb el vot favorable, com

putat de manera separada, dels par-

Un ambit en que també
s'haurien d'introduir alguns

canvis és el judicial
lamentaris que representin, si més

no, dues illes diferents. L'experi
encía ens ha ensenyat que les ma

jories al Parlament s'han constitu

It per criteris partidistes i no per
criteris territorials. La malfianca
de les illes menors cap a l'illa ma

jor és més un mite que un fet ob

jectiu, com ho ha demostrat el des

envolupament de l'autogovern i

dels consells. Des d'aquests punts
de vista resultaria logic eliminar

aquest precepte o com a mínim

extreure els pressuposts d'aquest
sistema. El que succeeix és que de

vegades més val no remenar la cosa,

perque, d'on no hi ha cap proble
ma, en podrien sortir a balquena.

*Josep Melia Ques és misser.
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Després de les
dorreres eleccions

generols duites o

terme el possot mes

de more entra omb

force un moviment

impulsor de lo
reformo de l'Estotut

d'outonomio de

Cotolunyo, 01 quol
s'hon opuntot oltres

comunitots

outónornes, entre les

quols s'inclou lo

nostro, lo de les IlIes
Boleors.

SEBAST1A RUBí

Per aixó l'objectiu d'aquest arride
és anali tzar, des del meu modest

punt de vista, que s'hauria de re

formar de l'Estatut per tal de mi

llorar les institucions autonómi

ques quant a l'estructura, l'organit
zació i el funcionament.
Una qüestió básica haurem de te

nir present en "aquesta análisi de
les institucions autonómiques: no

posarem en discussió el text de la
Constitució espanyola, amb inde

pendencia que el seu contingut
pugui ser interpretat d'una mane

ra més amplia o més estricta, se

gons la situació política de cada
moment historie.
La raó és molt senzilla, la Consti
tució és la norma superior de l'or
denament jurídico I fou la Consti
tució de 1978, actualment vigent,
la que posa les bases per tal que
Espanya es constituís en un Estat
autonómic. En conseqüencia, els
estatuts d'autonomia, com a nor

ma básica de funcionament de les
comunitats autónomes, són jerár
quicament inferiors a la Constitu
ció, per la qual cosa no hi poden
entrar en conflicte, ja que si ho fan
es posa en marxa un procediment
per expulsar de l'ordenament jurí
dic aquells punts de la norma que
entrin en conflicte amb la Consti
tució. Per aixó es diu que l'autono
mia és un poder limitat, ja que l'au
tonomia no és sobirania. En defi

nitiva, que el principi d'autonomia
complementa el principi d'unitat
de l'Estat espanyol que predica l'ar
tide 2 de la Constitució.
Posades les bases que si el que pre
tenem és reformar un Estatut no

podrem contradir la Constitució,
la passa següent que hem de fer és
veure que diu la norma superior

sobre aquest aspecte. Haurem

d'acudir al capítol III del títol VIII

de la Constitució i més en concret

l'article 147 quan preceptua que els

estatuts d'autonomia hauran de fer
constar la denominació, l'organit
zació i la seu de les institucions

autónomes própies, i l'artide 152

quan diu, per a les comunitats au

tónomes que hi accediren per la

via rápida, que «l'organització ins
titucional autonómica es basara en

una Assemblea Legislativa elegi
da per sufragi universal [ ... ], un

Consell de Govern [ ... ] i un Presi
dent. Un Tribunal Superior de Jus

tícia [ ... ] culminara l'organització
judicial dins l'ámbit territorial de
la Comunitat Autónoma.»
D'acord amb aquests artides, es

redacta el títol III de l'Estatut d'au
tonomia de les Illes Balears, que
es titula «De les institucions de la
Comunitat Autónoma de les Illes
Balears». Títol que és obert per l'ar
tide 18 que diu així: «1. L'organit
zació institucional autonómica és

integrada pel Parlament, pel Go
vern i pel president de la Comuni
tat Autónoma. 2. Correspondran
als Consells Insulars el govern i
l'administració de les illes de

Mallorca, Menorca i Eivissa i For
mentera i el de les illes adjacents a

aquestes. Aquests tres consells es

constituiran en els termes i amb
les competencies que resultin de
la Constitució i d'aquest Estatut.»

Veim, per tant, que l'Estatut en l'ar
ticle que obre el títol referit a les
institucions de la comunitat hi in
clou els consells insulars, quan
aquests, com hem vist, no són en

l'article 152 de la Constitució. Aixó
i el fet que estiguin referits en un

segon epígraf, arnés d'altres raons,
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ha fet que durant aquests vint-i-un

anys d'autonomia hi hagi hagut un

constant debat jurídic sobre la na

turalesa jurídica dels consells in

sulars, de tal manera que es podria
dir que han estat les úniques insti
tucions que han plantejat un fort
debat polític, fins al punt que en la

darrera reforma de l'Estatut, l'any
1999, s'hi va incloure un sistema

complicadíssim i poc entenedor

per aIs ciutadans que regula la com

posició dels membres dels con

sells. Novament, ara, es torna a

plantejar reformar-lo. Sens dubte

és el pes polític dels consells insu

lars el que fa que sigui gaire bé obli

gada aquesta reforma per tal d'ajus
tar-los a les necessitats del segle
XXI.
Ara bé, i anant per ordre, la prime
ra institució que regula l'Estatut és

el Parlament, el qual representa el

poble de les Illes Balears, exerceix

la potestat legislativa, aprova els

pressuposts de la comunitat, con

trola l'acció de govern i exerceix

totes les competéncies que li atri

bueixen l'Estatut, les lleis de l'Es

tat i les del Parlament mateix de
les Illes. Assemblea que, per impe
ratiu de l'article 152 de la Constitu

ció, haurá de ser elegida per «un sis

tema de representació proporcional
que asseguri també la representa
ció de les diverses zones del territo

ri». Text que esta transerit literal

ment en l'article 20 de l'Estatut.

Pel que fa a aquesta qüestió, s'ha

plantejat en diverses ocasions la

discussió sobre si per elegir els di

putats es podia regular un sistema

paritari, o sigui que l'illa de

Mallorca, l'illa de Menorca i les
illes d'Eivissa i Formentera

aportassin un nombre igual de di

putats. En definitiva, una cambra

de representació territorial.
En la meva opinió, aquesta solu

ció no és possible dins el mare es

tatutari autonómic perque entra

ria en contradicció amb el ja trans

erit mandat constitucional. Un sis

tema paritari o de representació
territorial és contradictori amb un

sistema de representació propor
cional. Sí que es possible que les
illes menys poblades aportin,
percentualment, més diputats que

En canvi, si es pensa que el millor

per a les Illes és el sistema paritari,
per tal de no perjudicar la volun

tat majoritária (per nombre) dels

ciutadans de Mallorca, aixó impli
caria un redimensionament de

l'autonomia i, pel cap baix, una

generosa reinterpretació del text

constitucional, ja que aixó hauria

de passar, Iógicament, no com a

única possibilitat, per convertir el

Parlament en una cambra territo

rial, la qual elegís el president de

la comunitat, i tres cambres legis
latives insulars, amb tres consells

de govem insulars i tres presidents
de govern insulars, elegits pel pre
sident de les Illes amb el suport de

cadascuna de les cambres legisla
tives. D'aquesta manera, potser tro

baríem un equilibri de forces ad

missible per tal que les Illes man-

l'illa de Mallorca per tal d'assegu
rar una adequada representació de

totes les zones del terri tori.

L'exemple més dar és el de For

mentera, que aporta un diputat
amb una població d'uns sis mil ha

bitants enfront dels trenta-tres di

putats que aporta Mallorca amb uns

set-cents mil habitants. En defini

tiva, el vot d'un formenterenc pesa
tres vegades i mitia més que el vot

d'un mallorquí. No resulta estrany
que la lluita pels vots a Formente

ra sigui aferrissada.

L'equilibri entre el respecte a la

voluntat de cada illa i l'imperatiu
que el Parlament tengui una com

posició proporcional s'ha de tro

bar en la Llei electoral, que és la
norma que regula el sistema d'elec
ció dels diputats al Parlament de

les Illes.



co poblades no comandassin so

bre la més poblada i viceversa.
A primer cop d'ull sembla un siste
ma massa complex. Tal vegada es

podria eliminar la cambra territo

rial, la qual es podria formar per
reunió conjunta dels membres dels

cosa en la regulació del Parlamento

L'article 24.6 de l'Estatut diu lite

ralment: «Per a l'aprovació dels

pressuposts, de les lleis que afectin
els consells insulars, de la modifi

cació de l'Estatut i en qualsevol
altre suposit en que la llei o el re-

glament ho pre

cisin, sera ne

cessari que la

majoria sufici
ent s'assoleixi, a

més, pel vot fa

vorable, com

putat de manera

separada, dels parlamentaris que

representin, si més no, dues illes

diferents».

Aquest article necessita, per segu
retat jurídica, ser redactat de ma

nera més clara, ja que Formente

ra, com és obvi, és una illa, i, per

tant, interpretat de manera literal,
vulneraríem el que va voler dir el

legislador en el seu momento És un

article de molta importancia i, per

tant, convé tenir clar el que vol dir

perque va ser, precisament, a l'eta

pa de I'anomenatPacte de Progrés
quan es va fer impossible que el

Partit Popular pactas amb Unió

Mallorquina, ja que aquest darrer

partit no era present ni a Menorca

ni a Eivissa-Formentera i el Partit

Popular només assolia la majoria
fent comput separat a Mallorca si

sumava amb Unió Mallorquina, i,
en canvi, perdia la majoria a

Menorca i a Eivissa- Formentera.
En definitiva, no es podien apro
var els pressuposts anuals fent in

governable la comunitat. Ara bé,
si separam Formentera d'Eivissa a

l'hora de fer el cómput, tenint en

compte que només aporta un di

putat, resultaria que la Llei de

pressuposts es podria aprovar, mal

grat la voluntat contraria de la

majoria deIs diputats de Mallorca
i de Menorca.
En definitiva, seria bo deixar clar

que quan l'article 24.6 parla d'illes
es faci l'aclariment que Eivissa i
Formentera votaran com si es

tractas d'una sola illa.
La segona institució que trobam

regulada a l'Estatut és el presi
dent, el qual ho és, alhora, del
Govern i de les Illes. És una fi-

El més possible és que

topem amb la negativa de
les Corts espanyoles
consells insulars quan s'hagués de
decidir una qüestió que afectas l'ar

xipélag, pero sense funcions legis
latives, les quals radicarien en eIs

consells insulars. En realitat, pens

que simplificaríem el sistema que
tenim avui. Pensau que hi ha un

Parlament, alguns membres del

qual són a la vegada membres d'un

consell insular; una presidencia
del Govern; tres presidencies deIs

tres consells insulars; tres consells

insulars, alguns membres deIs

quals ho són a la vegada del Parla

ment de les Illes i d'altres que no

més ho són del propi consell; tres

governs insulars, alguns membres
deIs quals, han de ser consellers
del consell insular i d'altres poden
ser persones no elegides pels eiu
tadans. Sense ser exhaustius, tene

seriosos dubtes de quin deIs dos
sistemes és més complicat.
En definitiva, tret que al Parla
ment espanyol hi hagi una ver

tadera voluntat de reforma en

profunditat del sistema institu
cional autonómic no cal entrar

més en l'análisi de quines insti
tucions podríem crear per a un

millor funcionament de les Illes,
ja que el més possible és que to

pem amb la negativa del Parla
ment espanyol, ja que, no ho

oblidem, per reformar l'Estatut
d'autonomia de les Illes no és
suficient la voluntat maioritária,
ni tan soIs unánime, del Parla
ment de les Illes, sinó que fa fal
ta la voluntat de tots eIs ciuta
dans espanyols representada per
la majoria absoluta del Parla
ment espanyol.
És necessari solucionar una altra

gura que, havent estat ja ocupa
da per persones que formen part
de formacions polítiques distin
tes i que, pel que sembla, no ha

plantejat problemes substanci

aIs, no suggerirem, a part del que

ja hem comentat abans fent re

ferencia al Parlament, cap neces

sitat de canvi, tret d'un, el d'in

cloure com una potestat del pre
sident la possibilitat de dissoldre

anticipadament el Parlament, fi

gura jurídica de molta forca po
lítica que permet al president del
Govern posar fi a una situació de

continu enfrontament entre el

Govern i el Parlamento Precisa

ment, el fet que aquesta potestat
no existeixi en aquests moments

ha fet possible que partits molt
minoritaris tinguessin la clau de
la governabilitat, precisament
perque, com que no es pot dis
soldre el Parlament, no eIs que
da més remei que entendre's.

Amb aixó no vull dir que sigui
un instrument magic, pero sí que

permet matisar moltes situacions

polítiques difícilment explica
bles.
Pel que fa al Govern de les Illes,
una reforma era necessária, pero
ja fou introduída per la Llei orgá
nica 3/1999, de 8 de gener: la que el

nombre de consellers no fos limi

tat a deu. Des del punt de vista po
lític no s'han aixecat veus de re

forma en relació amb el Govern
ni personalment pens que, mante

nint l'status quo actual, faci falta
rectificar aquesta institució.
Pertoca entrar en l'análisi deIs con

sells insulars, aIs quals correspon
el govern, l'administració i la re

presentació de les illes de Mallorca,
Menorca, Eivissa i Formentera
així com la de les altres illes adja
cents.

Quan s'aborda el tema deIs consells
insulars és molt habitual discutir
sobre la seva naturalesa jurídica
així com sobre la seva composició.
Pens, pero, que essent eIs parla
ments órgans sobirans, dins l'am
bit de la seva competencia, és ne

cessari plantejar la qüestió des
d'una optica més amplia. La raó és
molt senzilla. Des del punt de vis
ta del dret administratiu, les coses
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són com són i els reglaments des

envolupen allo que manen la

Constitució i les lleis. En canvi,
des de l'óptica constitucional, les
coses poden canviar de naturalesa

jurídica, precisament perque així

ho ha manat la Constitució o per

que ho ha preceptuat una llei sen

se contradir la Constitució.
Vull dir amb aixó que la discussió

sobre la naturales a jurídica dels

consells insulars pot quedar en

paper banyat per la simple volun

tat del legislador. Cal, per tant, sa

ber que volem que siguin els con

sells insulars per saber com s'ha de

legislar.
És clar que els consells insulars

varen néixer com a organs admi

nistratius, substituts de la Diputa
ció Provincial i que, per tant, són

ens locals. Tot a l'empara de la

Constitució de 1978. Ara bé, els

consells insulars agafaren una

nova dimensió a partir de l'Estatut

d'autonomia de les Illes Balears,
l'any 1983, el qual va fer seves

aquestes institucions i les va dotar

d'unes competéncies i caracterís

tiques que, sense deixar de ser or

gans de l'Administració local, tam

bé passaven a ser institucions au

tonómiques d'autogovern insular.

En saber que volem que siguin els
consells insulars, ens locals -com

un ajuntament- o institucions au

tonómiques, o ambdues coses a la

vegada, sera molt més fácil saber

com s'han de compondre i com

s'han d'organitzar.
Si volem que siguin un órgan ad

ministratiu, un ens local, la meva

opinió és que avui dia tenen com

petencies que no els corresponen,

perque exerceixen competencies
que excedeixen l'ámbit adminis

tratiu. Per exemple, decidir la po
lítica territorial de les illes per als

proxims vint anys.
Si volem que siguin una institució

autonómica ens hem de llevar els

complexos i, amb valentia, con

vertir els consells en una cambra

que funcioni com una cambra le

gislativa i no com un ajuntament.
Que la forma de producció de les

normes s'apropi més a la forma

d'elaborar les lleis i no a la d'un

decret de batlia. I amb un exemple

cree que m'explicaré. El PIa terri
torial de Mallorca és una norma

que, sens dubte, sera una de les que
més importancia tindrá durant els

proxims 20 anys pel fet d'afectar

l'economia, el turisme, l'urbanis

me i molts sectors productius. Per
la seva impor-
tancia, dones,
seria bo que tots

els ci utadans

tinguéssim la

possibilitat de
saber com evo

luciona la re-

dacció del PIa, així com ho podem
saber de qualsevolllei, de la qual
podem coneixer el text del projec
te, les esmenes, l'informe de la po
nencia, el dictamen de la comis

sió i també els debats en el PIe del
Parlamento En canvi, quant a una

norma de tanta importancia com

el PIa territorial, els ciutadans i

l'oposició política no hauran po

gut saber el contingut definitiu

fins que sigui aprovat, com a pur

trámit, pel PIe del Consell de

Mallorca. En definitiva, un siste

ma de producció de normes ina

dequat a les competencies atribuí
des al Consell.

La causa: el fet que varen néixer

com a ens locals i han mantingut
aquesta estructura organitzativa a

pesar que estatutáriarnent i

competencialment els han conver

tit en una cosa distinta.

En definitiva, si no volem buidar

competencialment els consells in

sulars cal admetre que els consells
insulars són institucions autonó

miques d'autogovern insular, que
els seus membres han de ser ele

gits en llistes separades dels mem

bres del Parlament autonómic i

se'ls ha de dotar d'un sistema de

producció de normes semblant al

de les cambres legislatives per tal

que els principis democratics de

publicitat en l'elaboració de les
normes i el necessari control de

l'oposició siguin reals i efectius. Si
no és així i transferim més com

petencies als consells posarem en

perill els principis que sustenten

la democracia parlamentaria.
Hi haurá prou polítics amb prou
talla per ocupar tants de llocs?

Aquesta és una cosa que no podem
saber. Que pot ser que siguin mas

sa llocs per ocupar per la població
que tenen les Illes? També pot ser.

Pero una cosa és clara: si els con

sells segueixen tenint tant de po
der com tenen és necessari un

Hi houró polítics suficients
amb prou tollo per ocupar

tants de lIocs públics?
control polític i democrátic com

el dels parlaments, i si no és així,
hem de llevar poder aIs consells,
perque l'excusa de l'eficácia admi

nistrativa no pot anar mai en per

judici de la democracia. El fi no

justifica mai els mitjans. Si volem

que els consells insulars siguin el

govern de cada illa, es necessaria

l'existéncia del contrapoder que

vigili el govern, que en els siste

mes democrátics és el parlamento
Poder executiu enfront de poder
legislatiu. I en el nostre cas, ara, el

govern de cada illa no té el perti
nent control polític i democrátíc.

I no serveix dir que el ple del con

sell controla l'activitat del govern

insular, perque precisament és el

ple del consell l'organ executiu. I

com és sabut, en democracia no és

bo que un sigui el control de si

mateix.

Queden altres institucions, ara

bé, sigui perque fan la seva fei

na, com seria el eas del Consell

Consultiu, sigui pel seu poc

temps en funcionament, com es

el cas de la Sindicatura de

Comptes, sembla que no els fa

falta una modificació estatuta

ria. I pel que fa al Tribunal Su

perior de J ustícia, si bé, al meu

entendre, seria bo per a la justí
cia desembossar la cassació da

vant el Tribunal Suprem trans

ferint aquesta tasca als tribunals

superiors de justícia, resulta que

aquesta no és una qüestió esta

tutaria sinó competencia exclu

siva de l'Estat.

=Sebastia Rubí és professor uni

versitari.



PP: la necessilat de
retrabar el consens

Joan Huguet
-portaveu actual del

Grup Parlamentari

Popular- és un deis

diputats amb més

experiencia a la
Cambra i I'únic deis

actuals que ha presidit
una reforma
estatuto ria.

Per aquest motiu és molt adient
escoltar la seva veu quan estableix
la necessitat d'un acord perferfront
a una nova redacció de la Carta

balear, ates que «tant la Constitu
ció com els estatuts varen ser fruit
d'un consens ampli, d'un gran pacte
d'Estat entre les diferents forces

polítiques maioritaries en el eas de
la Carta Magna i de les dues forces

maioritáries en el eas de l'Estatut
balear (VCD i PSOE). [ ... ] Precisa
ment perque es va partir d'un gran
pacte, els partits varen entendre

que qualsevol tipus de modifica
ció s'havia de sustentar en el man

teniment d'aquell acord, que afec
tava el vuitanta per cent de l'arc

parlamentari». I si bé hi ha una

certa unanimitat -com es veurá al

llarg de les próximes planes- a l'ho-

ra de definir les prioritats d'un nou

sostre competencial, aquesta situ
ació no és aplicable a altres aspec
tes igualo més importants de la
reforma. Per adarir aquestes cir

cumstáncies, el PP demana ara «un

acord balear entre PP i PSOE i un

gran acord d'Estat entre les matei
xes forces per establir els límits de
la reforma. Aquest gran pacte ha
de menester un acord polític previ
a les trobades parlamentáries de la
Cambra autonómica i de les Corts
Generals». I tot i que «sembla que
el camí no és aquest», el PP no hi

quedara al marge: «Tot i que el Go
vern de Rodríguez Zapatero no té
criteri de quina reforma s'ha de fer
-sembla que per la pressió de al

gunes comunitats autónomes pe
rifériques, principalment Cata-

AMENTARI POPU-----.



12111Bifsier
lunya-, volem participar-hi i
liderar el procés des de les nostres

illes, per responsabilitat política".
En altres paraules, el grup majori
tari té dar que no acceptará "cap
tipus d'asimetria. Qualsevol intent
de reforma que s'hi vulgui fer pas
sa indefectiblement per un acord
ambeIPP».
Ra de quedar dar que «la reforma
balear més que urgent és necessa

ria, perque així ho veuen algunes
comunitats autónomes i aíxó fa que
no ens puguem quedar enrere pel
nostre sentit de la responsabilitat
política», assenyala Huguet. Pero
a més, la asimetria rebutjada no es

limita a la posició dels diferents

grups populars a les cambres auto

nómiques i estatal en relació amb
la resta de forces polítiques, sinó a

.
la concepció mateixa d'Espanya:
«Més que establir les nostres pos
sibilitats (d'incrementar o modifi
car el sostre competencial) allo que
hem de fer és un document de re

flexió i no renunciar a res. Tenim
els principis molt clars. EI primer
és que dir-se comunitat o naciona
litat historica no pot implicar mai

que s'hi produeixi prevalenca
d'unes comunitats sobre les altres,
perque -si hi aplicam aquest crite

ri- cap de les anomenades comu

nitats historiques poden posar da

munt la taula uns arguments tan

determinants com les Illes Bale

ars per dir-se históriques», asse

nyala Huguet amb referencia al

passat sobirá de les Illes. En aquest
context, «nacionalitat o comuni
tat historica no són conceptes iu
rídics, sinó indeterminats»; i al PP
«li preocupa més el contingut que
el continent, pero si el contingut

passa per dir-se comunitat o naci
onalitat historica ... A mi el que em

preocupa és saber quin sostre

competencial tindrem i quin fi

nancament tindrem», conclou

Huguet,
Com ja és ben sabut, la intenció de
«liderar» el pro-
cés au tonómic
s'ha de traduir
en un docu
ment previ que
redactara el
Consolat de
Mar per trans-

metre'l a la Cambra autonómica,
en un exercici que ja ha despertat
la critica o la condemna directa de
la majoria de grups polítics, atesa

la sospita que el Govern balear vol
minvar el debat parlamentario El

portaveu popular ha respost a

aquestes crítiques amb un fibló

apuntat cap al PSIB-PSOE, que
havia comparat la iniciativa de

l'Executiu amb l'anomenat PIa

Ibarretxe: «La ignorancia de ve

gades és molt agosarada, i aquest
va ser el eas del Grup Socialista.

[ ... ] EI PIa Ibarretxe és un text arti

culat que va presentar al Parla
mento Nosaltres deim que volem

en la reforma estatutaria mitjan
eant una comunicació al Parla

ment, no un text articulat.»
I que vol el Pp, que han de dibui
xar aquesta «comunicació al Par
lament» i els debats posteriors? La

porta és oberta, ara com ara, a totes

les possibilitats que en l'actualitat

permet la Constitució -i aquest és

ellímit establert pel partit balear

majoritari a qualsevol negociació,
pacte o acord parlamentari futuro

Així, Huguet explica que s'han de

revisar «els articles 10, Il i 12, fins
alIS i 17 de l'Estatut (és a dir, el

capítol competencial de les Illes),
a més de reordenar les competen
cies que ens són própies i observar
si aquelles de que només tenim la

potestat executiva ens convé tenir

La porta és oberta a totes

les possibilitats que permet
la Constitució espanyola

potestat legislativa». A més, «hau

rem de veure quins competencies
dels articles 148 i 149 de la Consti
tució (de competencies transmis

sibles a les comunitats autónomes
i competencies reservades a l'Es

tat) podem rebre», entre els quals
esmenta les competencies sobre

ports i aeroports més la possibili
tat de disposar de policia autono
mica. Per Huguet, en el PP «no ens

plantejam una reforma blanca,
verda o groga ... , ja que ben dar que
no serveix de res tenir la casa ple
na d'aliments si no els podem
distribuir; i aixo, aplicat a l'Esta

tut, significa suficiencia económi

ca i financera», En efecte, la refor
ma «ha d'anar acompanyada d'una
revisió del sistema de financa
ment», i que «l'assumpció del fet
insular i del fet diferencial són ele

ments indissociables», assenyala
l'expresident parlamentari, amb
referencia a una revisió que ha de
ser comuna a les desset autonomi

es, pero en la qual la insularitat i

l'especifitat balear han de servir per

compensar el deficit pressupostari
illene. De fet, el PP rebutia les pos-
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adrecada als consells insulars, sinó

d'aquests a les institucions locals.

Huguet afirma que «el procés cap
aIs ajuntaments és irreversible i
tard o d'hora es produirá. J a en la
meva ponencia en el darrer con

grés del partit vaig parlar de la do
ble descentralització, que és molt
bona de dir, que no és tan fácil de

dissenyar, i que és molt més difícil

d'executar, perque s'han de tenir en

compte les possibilitats de cada

ajuntament. Tenim molt dares les

competéncies susceptibles de ser

gestionades directament pels ajun
taments» (aquí esmenta serveis so

cials i activitats classificades), pero
«s'ha de veure quina és la seva ca

pacitat real de gestió segons el
nombre d'habitants i la disponibi
litat pressupostária i laboral. Aixó
no obstant, és un procés irreversi

ble, ja des del Pacte Local en l'ám
bit nacional i des de la Carta Mu

nicipal Europea, i fa part de la

majoria de programes. Es tracta ara

d'acomplir-lo».

cionament hi hem de reflexionar.
Per exemple, per estudiar si hem
de tenir o no potestat per dissoldre
el Parlament, i en quines circums
táncies concretes; si hem de tenir
o no llistes separades al Parlament
i aIs consells, ja que les instituci
ons insulars cada vegada assumei
xen més competéncies; per veure

si el Consell Interinsular compleix
o no les seves funcions; si hi ha
necessitat de constituir en el Par
lament una comissió de consells
insulars, com a les Canáries en el
eas dels cabildos; com ha de ser el
tractament de Formentera, si hi ha
d'haver votacions per illes ... Aixó
demostra que el PP no ve amb un

clixé prefixat, sinó obert a estudi
ar totes les possibilitats, sempre
dins el mare constitucional».
I en el trencaclosques autonómic,
les peces que encara falten per en

caixar són els ajuntaments, de
manera que hi ha unanimitat po
lítica a assenyalar la necessitat
d'una nova descentralització, ja no

sibilitats de concerts i convenis

económics, els quals estan «acotats

per al País Base i Navarra. Són re

alitats ja determinades i no s'han
de tocar. Hem de tenir dar que, de
bon comencament, és inviable,
com fer ratlles dins l'aigua. Nosal
tres reivindicam que els sistemes
de financament actuals són válids,
pero que en el cas de les Illes Bale
ars sí que s'ha d'incorporar -no

com a via de negociació sinó de
facto- el fet insular». Amb aquest
plus, «més la incorporació de la po
blació flotant a la població de dret»
en el cómput financer, l'economia
balear hauria d'abastar per afron
tar la despesa.
Pero les possibilitats d'una refor
ma no s'esgoten, com hauria de ser

evident, en l'assumpció de noves

cornpetencies ni en la correcció
económica de les ia disponibles.
També s'han d'estudiar aquelles
opcions que afecten el model au

tonórnic mateix. AI parer de Joan

Huguet, «després de 21 anys de fun-
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La nova reforma és necessária o

urgent? Per Francina Armengol,
secretaria general del PSIB a

Mallorca i principal ponent del

partit en aquesta materia, «som en

un moment oportú, arran que ha
canviat el Govern de l'Estat i hi ha
una obertura clara en ano que
abans en els governs del PP era

immobilisme total. L'Executiu
central ha obert clarament el mare

de noves relacions a l'Estat, amb
la reforma constitucional prevista
a final d'aquesta legislatura, i unes

reformes estatutáries anteriors. Per

tant, pareix que l'oportunitat polí
tica és clara i que les Illes Balears
no haurien de quedar enrere en

aquesta qüestió».
Pero, a diferencia d'alló que ha

plantejat inicialment el PP illene,
la reforma estatutaria prevista pel
PSIB-PSOE no ha de tenir un li
derat polític únic, i molt menys
d'un partit determinat. De fet, elo

gia el model catalá de consulta po
pular, i estableix «un procés parti
cipatiu, en que la ciutadania de les
Illes Balears se senti escoltada: és
fonamentalla participació ciuta
dana com és necessária la partici
pació de tots els grups polítics en

el Parlamento Seria bo connectar

bé amb la ciutadania perque cone

guessin que hi ha en joc; on som i
on volem anan>. Contráriament,
condemna per «nefast» que el Go
vern de les Illes Balears «vulgui
liderar en fals el procés; la postura
de Matas és contraproduent. El PP
diu que vol consens, pero no ha

fet cap oferta al PSOE, que és el

partit majoritari de l'oposició i amb
el qual sempre s'han pactat les re

formes estatutáries i constitucio

nals; pero és que a més ja ha votat

en contra de la proposta del PSM

perque fos el Parlament qui lideras
el procés».
Abans s'ha de definir, empero, «alio

que hi ha en joc», entes com un

canvi sobre quatre blocs d'impor
táncia variable: «la denominació

que ha de tenir la comunitat auto

noma, la definició de les compe
tencies que li resten per assolir de

l'Estat, la propia organització de les
Illes Balears -inclosa la partici
pació dels ajuntaments com les
institucions pitjor dotades i gai
rebé no recollides a l'Estatut- i,
finalment, obrir el meló dels drets
socials».
En el eas de l'assumpció de noves

competencies, la maxima prioritat
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passa abans per «tenir ben alimen
tades les que ja tenim, en comptes
de somiar allo que no podem ges
tionar des d'aquí». Aixó no obstant
-i a l'aguait d'una concreció major
que el PSIB no havia assolit en el
moment de redactar aquest dossi

er-, els socialistes ja assenyalen al

gunes de les competencies que pos
siblement es demanaran a l'Estat,
com ara «la d'ordre públic la vo

lem incloure a l'Estatut d'autono
mia per si algun dia volem dispo
sar de policia autonómica», tot i

que «no estam tancats a parlar de

cap competencia estatal que pugui
venir. Pero també volem un debat
social aquí, a les Illes, on tenim una

immigració forta i que ens aconse-

lla recollir aquest fet a l'Estatut,
com també les noves tecnologies».
I si la prioritat és restablir finan
cerament i potestativa les compe
tencies ja assumides, cal assenya
lar que el PSIB no vol conjuntar
les reformes estatutaries amb la
revisió del nostre model de finan

cament autonomic, ates que aquest
«es regeix per una Llei completa
ment diferent de l'Estatut d'auto
nomia. Nosaltres no apostam pel
concert economic -que sí que es

podria incloure a l'Estatut-, sinó

per un sistema de financament
autonómic acordat per totes les
comunitats autonornes amb el
Govern de l'Estat». Aixó no impli
ca oblidar el deficit balear, sinó la

consideració -análoga a la del PP

que «les competéncies mal dota

des s'hauran de dotar millor». Aquí
acaba la coincidencia amb el par
tit majoritari de les Balears, atesa

«l'evidencia que les competencies
mal dotades les va maldotar el Par
tit Popular al Govern central i al

balear. És el eas del traspás de les

competéncies d'Educació el 1998
o les sanitáries eI2000». En altres

paraules, es tractaria de corregir
aquestes dotacions insuficients
amb converses bilaterals amb l'Es
tat i d'establir el model definitiu
de financament de manera conjun
ta amb la resta de comunitats auto
nomes i el Govern central. A més,
empero, el PSIB recorda que «hi

ESPECIAL
PONT DEL PILAR

LONDRES del 08 al12 octubre des de 441,00 EUR

CANTABRIA del 08 al 12 octubre des de 476,00 EUR

TENERIFE del 08 al12 octubre des de 378,00 EUR

VENECIA del 08 al12 octubre des de 569,00 EUR

TUNIS del 08 al 12 octubre des de 523,00 EUR

TUNIS -CIRCUIT- des de 518,00 EUR

ISTAMBUL del 08 al 12 octubre des de 386,00 EUR

No Inclou taxes ni vlsats

Informes i reserves: OMS, 50 B. Box 696 . 07003 Palma (Mallorca)
Tel. 971 72 38 42 . Fax 971 72 69 42 . http://www.viajesmarte!.com



12511Busie r

ha una Llei, la del regim especial,
que s'ha de complir. El REB exis
teix des de 1998, pero els governs
del pp han menyspreat sistemáti
cament aplicar-lo, malgrat que el
pp balear en fes bandera -amb
bastants mentides, dit sia de pas-,
mentre que el PSOE té un com

promís ferm de complir amb la
seva aplicació, des del seu progra
ma electoral, i també Zapatero ja
ha donat mostres de compliment,
com és el pas del 33 per cent al 50

per cent dels descomptes aeris. EI
PSIB estad atent i vigilant perque
es compleixi aquest compromís: el

primer que s'ha de fer per millorar
el financament és posar en marxa

les comissions mixtes» previstes
per desenvolupar el REB.
Al marge d'aquest fet, el PSIB ha
de definir també l'abast institucio
nal de la reforma estatutaria. Tot i
l'estat embrionari de la proposta
socialista, ja es pot preveure que
aquest partit optara per una refor
ma que permeti la presentació de

llistes separades de candidats al

Govern balear i aIs diferents con

sells insulars, tal com confirma la

dirigent mallorquina, la qual ma

tisa que «aquest tema encara no

esta resolt en el si del Partit Socia

lista, pero a la nostra conferencia

política darrera ja insistírem que
s'havia de fixar una línia clara.
Pero és evident que el procés actu

al de separar els consellers insu

lars i els parlamentaris no ha arri

bat a la ciutadania, arnés d'haver
estat difícil aplicar-ho als partits
polítics. Qualque cosa hem de fer.
En el Partit tenim posicions di
ferenciades per illes, pero a

Mallorca tenim clar que volem
llistes separades»,
El grup del PSIB-PSOE també
haurá de fixar la seva posició en

un dels aspectes polítics que més
resso han tingut amb motiu dels
darrers congressos socialistes: la
definició dels trets identitaris

balears, la llengua inclosa. En

aquest cas, la forca política no es

mostra particularment interessa
da a modificar l'article tercer de

l'Estatut, que defineix els drets

lingüístics dels ciutadans i el

grau de protecció de l'idioma, en

l'avinentesa que «és innegable
que la llengua propia de les Illes
Balears és el catalá i, per tant,
ha de ser recollida a l'Estatut.

Segons la nostra lectura del text,
és clar que el catalá ha de me

nester el suport i la discrimina
ció positiva de l'Administració
per assolir la penetració i l'ús
normal a les Illes Balears. Afe

giria que també es recull

d'aquesta manera a la Constitu
ció espanyola .. L'Estatut és clar,
la Llei de normalització és cla
ra. El que no és gens clar és

l'aplicació que en fa el Govern
de les Illes Balears».
No ha de sorprendre en el dis
curs d'Armengol la referencia
continuada al PP. Per al PSIB,
com per a aquella forca políti
ca, és molt clar que «per fer una

reforma d'envergadura, com vo

lem ara, no com la puntual de

1998», és necessari un acord que
com a mínim ha d'abastar les
dues forces maioritáries a la
Cambra i que -almanco en tan

car aquesta edició- ni l'una ni
l'altra han encetat.



Per Pere Sompol
(PSM) I'octuol reformo

és necessario, perque
ens falto ossumir títols

competendols
importonts, com oro

el d'ordre públic, de

justído o lo creodó

d'uno agendo
tributario propio.

Per al portaveu parlamentari del

Partit Socialista de Mallorca i En

tesa Nacionalista, Pere Sampol, la

reforma actual és especialment
necessária, «perque ens falta assu

mir títols competencials impor
tants», com ara el d'ordre públic
-que permetrá la creació d'una po
licia autonomica-, el de justícia
-vinculada a l'anterior de manera

íntima-, o la creació d'una «agen
cia tributaria propia, que ens per
metria accedir a una administració

única iens oferiria la possibilitat
d'arribar a un concert económic

amb l'Estat o a una fórmula sem

blant».
A més, modificar la Carta balear

«és urgent, perque s'ha tornat a po
sar en marxa el procés de reforma
deIs estatuts d'autonomia, que fins
i tot obren la porta a canvis consti
tucionals». En aquest context, «les

Illes Balears hi hem de ser».

De manera sintética, les propostes
que haurá de presentar el grup na

cionalista al Parlament tindran
tres objectius. El primer, com ja esta

dit, sera «ampliar el sostre com

petencial», pero també caldrá «mi

llorar la qualitat de les competen
cies, i aixó significa delimitar cla
rament quines competéncies es

reserva l'Estat i quines competen
cies són de titularitat de les Illes

Balears, per evitar conflictes de
constitucionalitat». Finalment,
sera adient «dotar d'autonomia fi
nancera les Illes Balears, una fita
necessária per assolir l'autonomia

política» desitjada.
A diferencia de la majoria de grups,
el PSM no considera inviable -si
més no, des d'un punt de vista po
lític-l'opció d'incloure en l'Esta
tut un concert económic amb l'Es-

tato Sampol recorda que «aquesta
possibilitat no és un invent nou,
sinó que ja existeix a Navarra i al

País Base, en el seu eas inspirat en

els furs histories. Es tracta, en de

finitiva, d'una modalitat més de fi

nancament que dóna més

coresponsabilitat fiscal a les comu

nitats autónomes i sobirania fi
nancera».

Com és evident, el concepte de
sobirania financera és preceptiu
per arribar a la sobirania política
en la concepció del PSM. Així, els
nacionalistes reiteren que «el dret

d'autodeterminació és un dret de

mocrátic, que tenen tots els pobles,
i la possibilitat que les nacions que
conformen el conjunt de l'Estat

resolguin els conflictes histories

passa per acabar amb l'espoli eco

nomic actual». Trencar amb el
model de cohesió territorial ins
taurat a Espanya passa per reconei
xer que «la solidaritat amb les re

gions menys afavorides ha de ser

voluntaria, perque en eas contrari

ja no és solidaritat; ha de ser trans

parent, després de coneixer els flu
xos económics i les balances fis

cals, i no han d'entrebancar eco

nomicament les comunitats que

aporten més recursos», com és el
eas de les Illes Balears.
EI model propugnat en aquest sen

tit per la forca nacionalista d'es

querres passa per la constitució
d'un estat federal. Pere Sampol
avanca que «el federalisme és un

dels temes que tenim a debat en el
PSM davant el futur congrés del

partit, i les diferents ponencies que
s'elaboren incideixen que les Illes
Balears han de tenir estructura d'es

tat; la ponencia oficial fa una pas
sa més enllá i diu que les Balears
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han de ser un estat, federat o con

federat amb la resta de nacions de
l'Estat». Lógicament, aquesta op
ció implica potestats que ara es re

serva l'Estat de manera exclusiva,
com ara el dret a dissoldre el Par
lament i convocar eleccions. Com
es podia esperar, les forces nacio
nalistes espanyoles no han trigat a

desqualificar aquesta opció federa
lista com a radical, inviable i inde

sitjable. En qualsevol cas, aquest
esperit tindrá una traducció imme
diata en la proposta del grup parla
mentari en la modificació de la
norma básica balear: «Les Illes
Balears han de ser reconegudes
com una nació, i així ha de cons

tar a l'Estatut», assevera Sampol.
La divergencia del PSM en rela
ció amb altres grups pel que fa al
model d'Estat no s'aplica a l'engra
ellat institucional de la comunitat
autónoma. Com la majoria de les
forces polítiques, els nacionalistes
defensen la separació de les llistes
electorals al Parlament i als con

sells insulars, perque «de fet, ja s'ha
anat produint aquesta separació
mitjancant els subterfugis que per
met el reglament de la cambra au

tonómica. Som partidaris de no

amagar que, en aquests moments,
és molt difícil compaginar la tasca

de diputat i la de conseller, ates que
els consells han assumit moltes

competencies». Coincideixen aquí
els dirigents del PSM amb la ma

joria de forces polítiques: el canvi
del reglament que permet
distribuir els membres d'una llista
electoral entre els consells i el Par

lament, atenent la seva dedicació i
el seu cárrec parlamentari, no ha

suposat una millora real en el fun
cionament dels grups i, a més, ha

resultat massa fosca per a la ciuta
dania votant.

Dels grups consultats per elabo
rar aquest dossier, els nacionalis
tes del PSM han estat els únics

que han defensat de manera con

tundent la modificació dels drets
i dels deures lingüístics establerts
a la Constitució i a l'Estatut d'Au

tonomia. Sampol ha adduit que
«en un estat federal, totes les llen

gües oficials ho han de ser en el

conjunt del territori: aixó impli-

ca que totes les institucions co

munes, com ara el Senat o el Con

grés, han d'acceptar aquests idio
mes com a propis». Pero, per

Sampol, «hauríem d'anar més
enllá. El sistema d'ensenyament
hauria de preveure la possibilitat
que totes les comunitats de l'Es
tat tinguessin accés a aquestes
llengües, ni que fos com a assig
natures optatives», La reforma
constitucional ha d'anar en aques
ta direcció; pero l'autonómica l'ha

d'imitar, ates que «avui la Consti
tució espanyola dóna dues cate

gories als idiomes: tenim el deu
re de coneixer el castella i el dret
d'usar el catalá. Nosaltres volem

que les mateixes obligacions es

tablertes a la Constitució espanyo
la per al castella s'apliquin a les Illes
en el eas del catalá»,

Sampol assenyala un punt i final:
«S'ha produít un intent de bloque
jar la possibilitat que les comuni
tats autonomes es puguin agrupar
en blocs, amb la intenció d'impe
dir la federació del País Base i
Navarra. Pero és evident que tam

bé ens afecta als ciutadans dels Pa
Isos Catalans. I aquest ha de ser

un dret clar en la futura reforma
constitucional.» La proposta del
PSM és exigent amb la necessitat
de reformar profundament la Car
taMagna.
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La reforma de
l'Estatut és urgent,

segons Miquel
Rosselló (EU), pero

també una necessitat
historica: quedar

enrere «seria una

barbaritat» i la

perpetuació del

greuge comparatiu
balear.

Per Esquerra Unida, la reforma és

«urgent, sens dubte, a més d'una
necessitat historica, ates que

arrossegam un greuge comparatiu
des de la transició, quan l'Estatut
de les nostres illes va passar a ser

un estatut de tercera i no va assolir
les quotes ni d'autogovern ni de

definició que li corresponien per
la seva historia i pel tret identitari

que és gairebé inédit a l'Estat, com

és la insularitat», explica el porta
veu parlamentari i secretari gene
ral d'aquesta forca, Miquel
Rosselló. A més, la circumstáncia
és propícia, en part per «l'arribada
del Govern socialista, que ha su

posat l'obertura del model de l'Es

tat», en part també perque «hi ha
una pressió inaturable que ve del
Govern basc i del Tripartit de

Catalunya. Quedar enrere seria una

barbaritat» en aquesta conjuntura.
Pero com encaixa la reforma esta

tutaria balear -limitada per la

Constitució, segons el model asse

nyalat des de PP i PSOE- amb les
quotes d'autogovern que pretén un

partit nacionalista? EU adverteix

que el model establert pels articles
143 i 151 de la Carta Magna (els
quals establiren autonomies de via
rápida, com Catalunya i el País
Base, i de via lenta, com és el cas

balear) han deixat de tenir sentit i
«s'haurien d'esvair, perque respo
nen a un moment historie deter
minat» que ha quedat ultrapassat.
Aixó, des de la perspectiva d'EU,
no implica que se cerqui un Estat

homogeni, sinó «un model fede
ral que s'estructura de baix a dalt,
no a l'inrevés. Per tant, el nivell
d'autogovern que cada comunitat
autónoma ha de tenir és el que ha
de voler». A més, aquest autogo-

vern no s'ha de limitar a la gestió
sempre que aixó sigui possible:
«Sense cap dubte, és vital que tin

guem potestat normativa en la ma

jor part de competencies que

gestionam, especialment després de
vuit anys d'involució autonómica
amb els governs del PP a l'Estat.
Com pot definir Madrid el nombre
d'hores lectives que ha de tenir un

alumne de catalá?»
Com ja queda dit, EU torna a de
manar una reforma de máxims,
amb tres prioritats básiques. La pri
mera és que la comunitat autono
ma i el Parlament «arribin a la ma

joria d'edat. Per aixó ens hem de
definir com a comunitat historica,
hem de tenir capacitat per dissol
dre el nostre Parlament i convocar

eleccions sense dependre d'una llei
mare estatal. La segona prioritat és
assolirun increment gran de com

peténcies. I la tercera és definir amb
claredat el paper del Govem balear
i dels consells insulars».
Tot advertint que el partit encara

no havia fixat les seves exigéncies
en comissió, Rosselló pogué avan

car que les principals competenci
es que demanará el seu grup parla
mentari seran «molt importants,
com ports i aeroports, policia au

tonómica, inspecció de treball,
costes ... Costes ha de ser compe
tencia nostra per raons evidents
-sembla un contrasentit que es du

gui des de Madrid-, pero a més no

té cap tipus de justificació que no

saItres no puguem definir el nos

tre creixement econórnic amb

ports i aeroports. Cree que hem
d'arribar al máxim d'autogovern
disponible per a qualsevol comu

nitat autónoma», resumeix el par
lamentari.
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Pel que fa al model institucional
balear, EU aposta clarament per
una separació de les candidatures
al Parlament i als consells, com

demostra la proposició no de llei

que recentment presenta a la Cam
bra autonómica. Consideren les
esquerres que «aixó que passa ara

és un espectacle vergonyós: ara

aquest ha de dimitir per passar a

l'altra institució, ara aquest diu que
és portaveu i passa el torn al se

güent ... » Rosselló assenyala a més

que «es produeix un fenomen cu

riós: a Mallorca, els partits presen
ten un programa per al Govern,
pero no per al Consell Insular,
mentre que a Menorca i a Eivissa

passa exactament a l'inrevés».
Precisament aquesta visió insu
larista recomana a EU «seguir des
centralitzant en dues direccions.
Entre el Govern i els consells hau
rien de ser capaces de donar la ges
tió de molts d'aspectes als consells
sense detriment que hi hagi una

línia general en l'ámbit de les Illes.
Per exemple, no té gaire sentit se

guir polítiques socials molt di fe
renciades entre illes, tot i que cal

seguir el principi de subsidiarietat.
Aixó tampoc no vol dir que els
consells no hagin de tenir potestat
normativa. Pero en alguns casos ha

d'existir una línia autonómica, una

llei mare interinsular». A més, per

descomptat, Rosselló assenyala el
deficit pressupostari del ajunta
ments com una de les fites que
s'hauran de marcar en aquest gran

paquet reformador dels estatuts i de
la Constitució.
Pero el de les corporacions locals
no és l'únic greuge financer que
s'haurá de corregir en aquesta oca

sió. A diferencia dels grups majo
ritaris, EU té «la proposta clara d'ar
ribar a un concert económic, tot i
ser plenament conscients que no

és una proposta que pugui ser apro
vada demá, a diferencia de la nos

tra idea d'un estat federal. Estam

disposats a discutir fórmules inter
medies per caminar cap a aquest
objectiu ... , mentre no ens deixin
com ara: amb els pressuposts auto

nómics que tenim no es pot gesti
onar ni una diputació provincial.
Pel que fa a Sanitat i Educació, les

Illes poden fer fallida en uns pocs

anys»,
EU ha protestat clarament per la
iniciativa del Govern Matas de
liderar la reforma, i atorga aquesta
opció «al Parlament, perque és qui
té la sobirania; pero també creim

que un Estatut no pot ser aprovat
sense consens de totes les forces

polítiques ... , i consens social». La

ponencia «ha de ser capac de con

suItar els sectors més significatius
de la societat civil de les Illes. Aixó
no es pot fer de manera abstracta,
és clar, pero és evident que les pa-

tronals i els sindicats saben que
han de dir sobre la possibilitat que
les Illes controlin els ports i els

aeroports o les polítiques d'immi

gració».
I quin ha de ser el modellingüístic
de les Illes Balears? «La nostra in

terpretació és que el catalá ha de
rebre una protecció especial com

a llengua oficial de les Illes. Quan
es parla de bilingüisme, entenem

que tots han de saber el castella i el
catala, Totes dues llengües, i

especialment el catalá», conclou

Miquel Rosselló.



UM: Controlar eis fluxos migratoris
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La recent Diada de

Mallorca, el 12 de

setembre, serví

perque la presidenta
del Consell Insular i

principal responsable
d'Unió Mallorquina

exposós en un discurs
si més no polernic 0110

que el seu partit
espera de la proxima
reforma estatutaria.

De manera ben clara, Maria
Antonia Munar establí que «acon

seguir ser propietaris del nostre

destí, decidir de manera directa
sobre totes aquelles qüestions que
ens afecten, reivindicar una .justí
cia que sovint se'ns nega, garantir
la millor qualitat de vida per als
ciutadans d'aquesta terra són tan

sols algunes de les assignatures que
resten pendents»,
L'amplitud d'aquesta asseveració
-amb un increment competencial
que arriba a suggerirl'autodetermi
nació i la satisfacció del deute his
tóric com a fites principals- deixa
ben a les dares que «hem de vigi
lar que tot l'ordenament legal que
ens afecti no impedeixi superar
aquests reptes». En altres paraules,
l'Estatut d'autonomia, la Constitu
ció espanyola i la Constitució eu

ropea «han de garantir que els ma

llorquins i les mallorquines tin

guem capacitat de gestionar els
nostres recursos socials, econó
mies i naturals de manera sobira
na». Aixó implica que les aspiraci
ons insulars tant com les reivindi
cacions s'han de produir en tres

cambres diferents, en que el pes
polític de l'illa gran s'esvaeixi de
manera exponencial: la balear, el

Congrés i el Parlament d'Estras
burgo Aquest objectiu sembla, ara

com ara, inaccessible.
Aixó no obstant, la presidenta in
sistí que «si consideram conveni
ents determinades infraestructures,
si necessitam controlar els fluxos
migratoris, si volem ser responsa
bles de la nostra seguretat, si hem
de gestionar els ports i aeroports,
si hem de prendre talo tal mesura

per a la nostra economia o hem de
gestionar els imposts que aquí es

generen ... , tot aixó ens ho han de

permetre tant l'Estatut com les
constitucions respectives».
Paga la pena observar que les prin
cipals competencies assenyalades
per Maria Antonia Munar en el

seu discurs coincideixen en gran
manera amb les que treballen la
resta de partits amb representació
parlamentaria, és a dir: la gestió
dels accessos al territori insular, la
creació d'una policia autonómica,
la fixació de les infraestructures i
la seva despesa. Pero n'afegeix de

noves, i n'és la menys impactant el
control de la migració. Com és ben

sabut, la presidenta ha vindicat en

repetides ocasions la necessitat
d'establir limitacions a l'arribada
massiva de forasters per tal de vi

gilar la despesa social que aquests
generen -especialment en l'área

sanitaria, pero també en altres
d'oneroses per a la malmesa econo

mia balear, com ara l'educació-, i

aquestes observacions li han val

gut crítiques continuades per xe

nofobia. No se'ns ha d'amagar que
aquestes crítiques han estat com

partides amb polítics d'altres par
tits, com el socialista Damiá Ferra

Pons, que han caigut en la vessant

minoritaria dels seus partits, for

cats a cercar un electorat creixent
entre els nouvinguts. Com a anec

dota, direm que -per primera ve

gada en un discurs-Ia presidenta
dIUM s'adrecá en castella a «aquells
que vinguéreu, fa anys, d'altres re

gions, i que a Mallorca teniu la
vostra casa». De fet, aquesta fita en

la intervenció fou més un senyal
de cortesia que un canvi en el seu

contingut, ates que de seguida
Munar recordá que «avui, amb els
fluxos migratoris descontrolats i
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amb la competencia d'altres mer

cats, existeix el rise de tornar en

rere si no ens comprometem amb
un projecte de país ben definit i
sense cap dubte de la nostra iden
titat». Sobretot, perque «aquest fu
tur es desenvolupará en un món
cada dia més homogeni, en el qual
se sentiran veus interessades que
clamaran contra aquells que de
fensin la seva identitat diferencia
da, unes veus que faran apostolat
de la desaparició de les cultures en

benefici d'una globalitat mal ente

sa, que negaran el dret dels pobles
a defensar la seva llengua, la seva

cultura, el dret a emprar els seus

símbols com a element d'enriqui
ment.»

Aquest «projecte de país», com s'ha

dit, depen en bona manera d'asso
lir una forca política que en

aquests temps no tenen les Bale
ars i -molt menys- Mallorca a la
resta de l'Estat i a Europa per fixar
els límits del seu autogovern. Aixó
no obstant, Munar volgué tenyir
d'esperanca el seu discurs: «Si no

és ara, ho sera, estigueu-ne segurs,
en el futur,» Ben prest, quan s'en
cetaran les reunions parlamenta
ries per a la reforma estatutaria-a

que haurá de seguir, a final de la

legislatura estatal, la reforma cons-

titucional- sabrem si haurem d'es
perar més d'alló desitjat per la pre
sidenta d'Unió Mallorquina. Al cap
i a la fi i, com recordá Munar, la
Diada de Mallorca celebra el jura
ment del rei Jaume II de respectar
els drets i els privilegis dels ciuta
dans del Regne de Mallorca:

«Aquest jurament va més enllá
d'un simple compromís jurídic
entre un rei i els habitants del seu

reialme. Representa la constatació
sobirana de l'existencia d'un poble
que volia tenir la capacitat de
conduir el seu propi destí i que
exigia respecte pels seus drets i per
la seva llibertat.»
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per don Bartolomé de Rosselló

y Tur.
Eivissa se'ns mostra poderosa.
Segle dinou. El vuitcentisme li

terari fa explosió a través de la

premsa escrita. Són molts els pe

riodics, setmanaris i publicaci
ons de tot tipus en que aparei
xen els articles periodístics, la

poetica, els relats dels escriptors
illencs ... , dins un món de plena
efervescencia romántica,

No podem, empero, parlar d'una

renaixenca literaria a les terres

eivissenques. La presencia del

bell parlar catalanesc és gairebé
ínfima i anecdótica. Tan sols po
dem trobar alguns poemes signats
pels periodistes Felipe Curtoys y

Valls, Pedro Escanellas Suñer,
Jacinto Aquenza Loaiza o per
l'historiador i militar José Cla

pés Juan. Tots ells apareixen
antologats en aquest llibre. El

dialecte eivissenc haurá d'espe
rar el naixement literari de mos

sen Isidor Macabich Llobet, ja
en el primer tere del segle vint,
per cornencar a ser conreat de

manera seriosa.
EI vui tcen tisme ei vissene,
dones, fou majoritáriament con

reat amb el vell parlar castella

nesc. I és aquesta una antologia
literaria que no té tara. De l'obra

del ja esmentat Macabich i de la

d'Enrique Fajarnés Tur no se'n

parla, ja que "[ ... ] han sido omiti

dos al ser su obra ampliamente
difundida".

De manera curiosa apareixen
antologades les figures de Fray
Jaime Riera Marí i la del prevere

José Mariano Oliver Planells,
amb temes estrictament religio-
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El passat segle -el vint- fou, en

quasi tots els seus vessants, el

més desastrós de tota la historia

de la humanitat. El món de l'edi

ció no s'escapá de la desfeta. Molt

enrere quedava ja tota aquella
vella artesania que havia fet del

llibre un objecte preciós i artís

tic, en que totes les literatures

anaven acompanyades de tacte,
de vista, d'olor... , amb gairebé tots

els sentits posats a cada pagina.
Una acurada enquadernació feia

possible que encara avui molts

d'aquells llibres hagin vencut el

pas del temps.
Tot un món, aquest, ja del tot

contraposat als

nostres presents,
on són molts pocs
e ls llibres que

aguan tin una de

cada sense desfer
se i que massa so

vint no tenen el
més mínim sen tit

de l'estetica.

Existeix, empero,
el consol a tot es-

cepticisme, per

que sempre apareixen les divi

nes perles de l'excepció. I amb
el qualificatiu de la petita perla
editorial puc definir l'edició del
llibre titulatAntología Literaria.

Ibiza, siglo XIX (2003), escrit i
molt bellament editat per Luis
Llobet Tur. D'aquest mateix au

tor cal remarcar i exaltar l'es

plendida edició de Mariano Tur
de Montis, un pintor de Ibiza

(2002) i una edició facsímil rea

litzada l'any 2003 de Datos para
la historia de la imprenta y del

periódico en Ibiza (1935) recollits
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sos -un vessant, aquest, encara

pendent de seriosos estudis dins
la nostra literatura. Després lle
gim moltes i diverses composi
cions poetiques d'autors -a part
d e ls abans esmentats- com

Francisco Robello, Tio FideI,
Tomás Aranaz y Barrera, José
Bosch Tur, Francisco Escanellas
Suñer ...

Vull ara i aquí destacar la figura
de donya Victorina Ferrer
Saldaña. El seu nom apareix a

l'obra Literatas Españolas del

Siglo XIX (1889) escrita per Juan
p. Criado Domínguez. També el
mateix arxiduc Lluís Salvador

d'Habsburg-Lorena i de Borbó

parla d'ella com autora de la lle

genda «La Cruz de en-Ribes». És
recomanable llegir-Ia.
També són destacables les com

posicions de Luis Llobet García
Conde -que apareix a la imatge-,
on el romanticisme troba veu en

cesa. Llegim la primera estrofa
del poema titulat Desahogo quan
diu: «Sentí amor, hallé el objeto
/ Que robaba mi albedrío, / y
abriéndote el pecho mío / Subió
á mi labio secreto.»

Em criden especialment l'aten
ció alguns versos d'Alejandro
Llobet Ferrer, fill de l'anterior, i

autor ja de pla i de pIe segle vint.
El seu estil no deixa indiferent a

ningú. «[ ... ] y es tan fácil/darle
la vuelta a la página / como

estrujar con las manos / un copo
de espuma pálida, / o contener

un suspiro / antes de quebrarse
en lágrima.» Fou professor d'an

gles i periodista, i també batle
d'Eivissa. Don Eugeni d'Ors dei
xá dit d'ell que: «Así lo digo al

perfecto alcalde que la Ciudad de
Ibiza tiene ahora, y que, a

disciplinas de Cultura, es un

verdadero capitán. Nadie conoce

mejor que él los tesoros de la Isla.
N adie presiente mas ardiente
mente la íntima significación de
los mismos. Así se lo digo en el
momento de un adios, ya nostá

lgico. Nuestro buque se aleia.»
I ja pel que fa al sentit anecdotíc
i quasi bé humorístic de la lite
ratura vuitcentista em crida

l'atenció el poema de Francisco

CII
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Escanellas Suñer titulatAnuncio
Romántico. S'hi venen tot tipus
de gramátiques, aritmetiques, al

gebres, histories ... Acaba la dat
rera estrofa dient: «De tintas,
papel y sobres; / de libros y de

libretas, / rayados, para el comer

cio; / de calendarios, obleas; / de

lacres, velas y plumas / existen
cien mil docenas, / que á

comprarlas debeis ir / para ale

grar á / ESCANELLAS.»
També em ve ara de gust
reproduir la darrera estrofa del

poema titulat Cantinela, obra de
Tomás Aranaz y Barrera. Pláci

dament llegim: «Quieres
remontar tu alma / Hacia el mas

bello ídeal, / y en el goce mas

cabal/Dormir en dorada calma?

/ ¡ ¡ IVes á Palma!! [», acaba dient
amb triple admiració.
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-Com arribau a la direcció de
l'Institut d'Estudis Baleárics?

-A mi em proposa el president del

Govern, Jaume Matas, per dirigir
l'Institut Ramon Llull, i vaig pen
sar que tal vegada des de la perire-

Entreviii&13&'
ge a la cultura i literatura catalanes
és a Manuel Vázquez Montalbán.

Vázquez Montalbán va ser un gran

escriptor i intel-lectual, pero no és
un representant de la cultura cata

lana. Davant aquesta situació em

tornen a cridar per ser director de
l'Institut d'Estudis Baleárics, per
reorganitzar i refundar aquesta
institució.

i ha acabatposant-hi un comissari

polític, aquesta és la pura realitat.

Davant aquesta situació de desfeta

de l'Institut Ramon Llull, a mi em

sap molt de greu que l'Institut se

n'anás en orris, no tan sols perque
el govern d'aquí se'n despeniás,

sinó perque hi

ha una voluntat

molt gran del

Govern de la

Generalitat de -Quina oportunitat váreu veure

desmuntar tota en aquesta proposta?

ria podia enriquir el que s'havia feto
I vaig dir que sí. Després hi va ha
ver la reunió amb Maragall, que
tenia molt dar que no em volia a

mi, i tampoc volia Aina Moll, en

cara que la proposta hagués sortit
abans. Maragall tenia previst, des
de molt enrere, qui hi volia posar,

la infraestruc

tura creada per

Convergencia, aixó és veritat i ho

diu fins i tot gent vinculada amb el

PSc. Sobre el tema de Paísos Cata

lans, no saben ni el que vol dir, ni

ho volen saber. La prova és el pro

jecte que han fet per a la fira de

Guadalajara. El primer acte que es

fará a Guadalajara com a homenat-

-Som un home que ve d'uns temps
obscurs, de lluita, amb l'esperanca
posada en les més petites coses, i
encara tene capacitat d'il-lusionar
me. Vaig pensar que fent un bon

equip de gent, i amb aixó m'han
donat bastant de llibertat, algunes
coses importants es poden fer. Pre
sentarem un projecte de



dinamització cultural i promoció
dirigida a l'exterior, pero també a

l'interior, perque a vegades els nos

tres creadors són més desconeguts
dins que fora, i mostrar les coses

que feim a l'exterior.

-Podríeu avancar un poc les Ií
nies mestres del projecte?

- Aquestprojecte com a mínim tin
drá dues línies d'acció básiques.
Seran la projecció exterior i la

dinamització, com he apuntat. Amb
vista a l'exterior s'ha de tenir pre
sencia en fires intemacionals i en

esdeveniments de l'Estat espanyol,
per mostrar eIs nostres creadors de
literatura i d'altres arts, perque és
veritat que hi ha pintors i altres cre

adors. Aixó no obstant, s'ha de dir

que els escriptors utilitzen la llen

gua per crear i la nostra llengua ne

cessita un impuls especial.

-Quins objectius us tixau?

- Voldria que els nostres escriptors
en general es poguessin alliberar
una mica d'aquest sentiment de
frustració i minorització que so

vint tenim. Aquest sentiment hi és

per moltes raons i s'ha d'alcar una

mica l'ánim, Han de tenir la possi
bilitat de mostrar l'obra fora d'aquí.
Aixó s'ha de fer amb campanyes
de divulgació i de foment de la lec
tura. Feim un projecte de presen
cia en fires, básicament són les fi
res de Londres, Frankfurt i

Bolonya, pel que fa a la literatura
infantil i juvenil. Tindrem una

presencia en aquestes tres fires
d'obra editada aquí o fora d'aquí.
També s'ha d'ajudar els editors, que

sí que tenen obres exportables.
També hi ha d'haver la presencia a

grans congressos internacionals
de la nostra literatura. Aixo a ve

gades ho haurem de fer tots sols i
d'altres ho farem amb l'Institut
Ramon Llull o bé amb altres insti

tucions, com

l'Instituto
Cervantes, per
aprofitar la seva

infraestructura.
Aquesta sera
una línia d'actu-
ació.

extens, a partir dels poetes de l'Es
cola Mallorquina. Un segle de li
teratura catalana a les Illes Bale
ars. En aquesta exposició hi hau
ria fotografies dels escriptors, les
seves obres publicades, manus

crits. Aquesta exposició hauria de

Eis escriptors hon de tenir
la possibilitat de mostrar

l'obro fora d'aquí
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tenir un caracter didáctic, perque
hi puguin anar el instituts i les es

coles. Contínuament hi hauria
d'haver un escriptor que llegís els
seus textos. És important que la

gent tengui la possibilitat de sentir
les veus deIs creadors. Aquesta ex

posició aniria acompanyada d'al

guna antología, per intentar difon
dre els autors i poetes, d'una edició
de textos breus en fulletons, per
divulgar fragments, i aixó de for
ma massiva. Una altra cosa sera

potenciar la Setmana del Llibre en

Catalá, amb accions des de la prem
sa i les televisions locals. En aquest
sentit, l'Institut podria ser l'ele
ment alglutinador d'energies per

aconseguir que s'implicassin tots

els mitians de comunicació en la
difusió delllibre en catalá. La im

plicació dels mitjans és important
perprojectar la difusió i la consci
enciació.

-Per a l'escriptor, que plantejau?

- Voldria fer una col-laboració en

tre pintors i poetes. Intentar reco

llir aquesta idea i promoure una

experiencia similar a la que feren

Espriu i Miró, pero amb pintors
nostres d'avui i poetes d'avui. Ac
cions que es farien primer aquí i

després a fora. Voldria que cada
cosa que fessin fos exportable, tin

gués un nivell i pogués anar a tot

arreu. Podem mostrar coses que ho

paguen, amb rigor. L'altre gran eix
d'acció seria tot allo que es pugui
fer aquí dins.

-Quines prioritats teniu en

aquest sentit?

-Per fer aquí hi ha un terna difícil

que és la promoció i dinamització

delllibre, la lectura. Per a aixó hi
ha unes quantes iniciatives. Pri

mer, caldria fer una gran exposi
ció a La Llotia sobre la creació li

teraria a les Illes Balears en l'actu
alitat. Vull dir des del segle XX fins

ara, és a dir, un període bastan t

- També es farien campanyes de
lectura a les escoles?

-Aquesta és una altra activitat i
també la presencia de lectors en

�
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que l'Institut feia fins ara, com és la

revista, organitzar les jornades d'es
tudis locals, etc.

universitats estrangeres. Totes aques
tes activitats poden culminar en un

gran congrés sobre la dinamització de
la lectura en el qual participarien pro
fessors i mitjans de comunicació. EIs

nostres ensenyants han de tenir la

possibilitat de sentir els grans experts
en dinamització de la lectura i poten
ciar nova gent compromesa en aquest
campo Endemés es faran altres coses

-L'Institut d'Estudis Baleárics tam

bé ha de vetlar per les modalitats
insulars del catalá. Com us

plantejau aquesta tasca?

-En primer lloc, si jo tingués aquesta

Llibres
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suggeriment, el primer de tot que fa

ria serien unes jornades en que es di

gués en que consisteix aixó, perque a

vegades aquest tema de les modalitats

s'ha utilitzat per anar en contra de la

unitat lingüística i a mi aixó no em

satisfá. Hem de fer tot el que sigui
possible per difondre la idea de la

unitat de la llengua, és una prioritat
absoluta.

-Que vol dir la unitat de la llengua?

-Que la gent tengui consciencia que
la llengua és la mateixa per a tots els

parsos de parla catalana. El tema de

les modalitats a mi em sembla bé en

la mesura que es faci ben feto L'altre

dia vaig publicar un artide sobre un

llibre que ha escrit Bernard Pivot, que
durant més de trenta anys ha fet el

programa de divulgació literaria

Apostrophe, i que es titulava «Cent pa
raules per salvar». Partía de la base

que la llengua francesa s'empobreix,
que hi ha paraules que acaben en el

cementiri lingüístic, que és necessari

que la gent es consciencii que aques
tes paraules no han de desapareixer i

que cadascú pot indoure aquestes
paraules a la seva parla, per exemple,
vint paraules que no vulguin que des

apareguin. Si és així, es poden preser
var paraules i formes dialectals, i que
els nos tres al-lots coneguin aixó ei

entíficament, és a dir: que sápiguen
que són fórmules de la llengua catala

na, única, i que pel fet que existeixen

aquestes paraules la llengua és rica i

expressiva. Perque si només tingués
sim l'estándard seríem una llengua a

punt de morir. Aixó s'ha de fer molt
bé i si he de contribuir a alguna cosa

d'aquestes s'ha de fer bé. Fer propos
tes ben fetes i dares, amb experts.



-No hi veis un perill de secessi
onisme lingüístic o de go
nellisme?

-El gonellisme esta de baixa, sor

tosament. Seria capac de parlar
amb els gonellistes, per intentar
convencer-los. De secessionisme
res, ni parlar-neo Pero dir "ara els
al-Iots diran aixó o aixó altre",
aixó són bajanades. S'ha d'enten
dre la llengua, naturalment no

totes les paraules són utilitzades
a tot l'ámbit lingüístic, aixó en

qualsevol idioma. Si el gonel
lisme vol dir respectar unes quan
tes paraules, encara ens podem
entendre, pero si vol dir secessi
onisme lingüístic, que no m'hi

cerquin. Hem de treballar per la
unitat de la llengua i fer tot el

possible perque aquesta llengua
continui essent viva i ho sigui
cada dia més.

-Creis que el Govern de les Illes
Balears realment ho veu així?

-Crec que els polítics creuen molt

poques coses. A vegades tene la

impressió de que ni es creuen el
seu propi discurso Em sap greu que
passi aixó, perque jo he estat una

persona que ha cregut en moltes
u topies i m'he
il·lusionat.

Aquestes utopi
es han fracassat,
fins a un cert

punt perque mai
no s'acomplei-
xen al cen t per
cent. Pero si has anat fent camí cap
a aquestes u topies no has fracas
sat. Jo no sé si el Govern es creu o

no aixó que demanáveu. Pero ho

accepta, perque, en eas contrari,
no m'hauria nomenat director de
l'Institut. Ells saben el que jo penso
Tene la confianca del conseller i
les coses que li he proposat li han
semblat bé, ara bé, no sé s'ho cre

uen o no. El tema de la unitat de la

llengua no l'han posat en qüestió.

-Com veieu, abans del vostre

nomenament, la ruptura amb el

Ramon LIull?

-A mi em proposa Jaume Matas

com a director del Ramon Llull i

Hi ha un cert recel cap a

Catalunya, históricoment

jo li vaig dir que era una llástima

que el País Valencia no hi foso
Matas mateix em va dir que, si tot

anava bé, estaria disposat a fer de
mediador perque el País Valencia

estigués en el Ramon Llull, En el
País Valencia no hi ha una actitud
de rebuig cap al Ramon Llull, fins
i tot Josep Piera em va comentar

que si hi havia una escletxa per fi
car-se al Ramon Llull s'havia

d'aprofitar.

-Hi ha un recel cap a Catalunya?

-Hi ha un cert recel cap a Cata

lunya, históricament, Jo tene una

relació amb Catalunya molt espe
cial. Hi tene molts d'amics i fa més
de trenta anys que public els meus

llibres a Barcelona. Vaig publicar
el meu primer llibre a Barcelona

l'any 1969. He tingut una relació
amb Catalunya «rica d'aventura i

plena de coneixenca». No he tin

gut cap recel cap a Catálunya ni
n'han tingut cap a mi. Ara bé, és

cert que hi ha un recel, i algú pot
ser que el potencií, i aixó a mi m'in

digna.

"Encara queden botigues"
CA"'� pO...."Ar FLore",
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Una lasca ingenl

Malgrat que costi

creure-ho, encara avui
són vigents normes

legals dictades abans

que s'oprovós la

Constitució. Unes

quantes d'aquestes,
que no han estat mai

derogades,
discriminen eis

catalanoparlants, ja
que imposen

I'obligatorietat del
castella en

determinats usos.

JAlIME LI AOÓ

Per si aixó no fos prou greu, resul

ta que des de l'adveniment de la

democracia s'han elaborat lleis i

decrets que perpetuen o, en segons

quins casos, amplien encara més
els supósits en els quals no queda
més remei que fer servir el castella
o aquells en els quals el catalá és

prohibit,
Tanmateix, hi ha molts d'ámbits en

que els catalanoparlants tenim re

conegut el dret de fer servir el nos

tre idioma. Ara bé, quan qualcú de
nosal tres es decideix a exercir

aquests drets sovint es troba amb
una situació molt diferent de la que
teóricament hauria de ser. Vegem
ne uns quants exemples.
Voleu declarar en catalá en un ju
dici i us trobau que el jutge o el
secretari del jutjat o ambdós no us

entenen. Si persistiu en la vostra

actitud correu el perill, en el millor
dels casos, que l'afer s'allargui fins a

l'infinit. Teniu el dret reconegut,
pero ningú no exigeix el coneixe
ment de la nostra llengua als jutges
o als funcionaris judicials que op
ten a una placa a les Illes Balears.
Us atura una parella de la Guardia
Civil que no entén ni brot de la

llengua de la terra on treballa. EIs

parlau en catalá perque hi teniu tot

el dret. S'enfaden i us exigeixen
que els parleu en castella. També
us enfadau. I tot acaba amb una

multa de quaranta euros per falta
de respecte a l'autoritat. Aquí hi ha
dos problemes. Un altre cop la
manca d'obligatorietat, en aquest
cas dels agents de la Guardia Civil,
de coneixer la llengua de les per
sones a les quals han de servir. I en

segon lloc, una legislació prou
ambigua com per permetre que un

jutge pugui multar una persona per
mantenir-se ferma en l'exercici
dels seus drets, en lloc de multar
els qui els hi retallen.
I un tercer exemple. Voleu adop-

o
· .,
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tar una nineta xinesa. Per aixó heu
de passar per una serie de proves

per tal d'obtenir el certificat d'ido
neítat, Acudiu a l'autoritat compe
tent en la materia, en aquest eas la

Generalitat Valenciana. A totes les
entrevistes orals i escrites emprau

sempre la vostra llengua, tal com

feis a casa vostra i us permeten la

Constitució i l'Estatut d'autono
mia. Després d'una llarga espera

reps la resposta: us deneguen
l'adopció perque "teniu dificultats

per a la comprensió verbal perque
normalment us expressau en va

lencia". Recorreu la resolució. Des

prés d'uns quants anys de judicis,
finalment aconseguiu el vistiplau
judicial, pero ja no hi ha res a fer,
un dels dos ha complert els cin

quanta-cinc anys, l'edat maxima

establerta pel Govern xinés per

poder acollir en adopció un infant
del seu país.
No són més que uns pocs exem

ples, agafats de notícies aparegu
des a la premsa aquestes darreres

setmanes, pero segur que n'hi ha
moltes més que no veuen la llum i

d'altres que ja no es produeixen per
la renúncia voluntaria dels ciuta

dans, que s'estimen més passar-se
al castella abans que haver de pas
sar per les mines del sofre.
Si Rodríguez Zapatero vol, tal com

ha afirmat diverses vegades, bastir

un nou model d'Estat que tracti

igual a tots els seus súbdits sigui
quina sigui la seva llengua, té mol
ta de feina per fer. Pot comencar
per derogar un munt de lleis i de
crets discriminatoris contra els no

castellanoparlants, i seguir per ha

bilitar les condicions necessáries

perque puguem exercir els drets

que tenim reconeguts sense que
aixó suposi cap en trebanc ni cap
endarreriment per a nosaltres.

Quan acabi la legislatura en farem

balanc,
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Avui en dia parlar per
telefon és una

activitat gairebé tan

natural com caminar,
fins al punt que

pensem que sempre
ha estat així, alhora

que donem per obvia
l'existencio de la

complexa tecnologia
que fa possible les

comunicacions

telefóniques.

El fet cert és que d'enca que es trans

meteren les primeres converses, uti

litzant simples fils de ferro o de coure

i rudimentaris aparells de telefon, fins
als nostres dies, en que les comunica

cions telefóniques comporten la

transmissió indistinta de tot tipus
d'informació a més de la veu mitian
eant els trajectes i els dispositius més

diversos, s'ha recorregut un llarg camí

ple de fites, d'esdeveniments i del tre

ball de molta gen t.

Pel que fa a la nostra terra, aquest
camí comencá l'any 1883 quan dos co

merciants de Ciutat, els senyors Pons
i Bonet, propietaris de dues botigues
situades a la placa de Cort i al carrer de
Sant Nicolau, decideixen instal·laruna
línia telefónica entre els seus dos es

tabliments per tal d'estalviar-se part
dels desplacaments entre l'una i l'al
tra. No fou aquest un eas aíllat, ja que
altres comerciants i empresaris, amb
un remarcat esperit innovador i prae
tic, feren instal·lacions similars, se

gons es despren de la documentació

que sobre aquest tema hi ha a

l'Arxiu Municipal de
Palma. És pro

bable que amb

anterioritat i
de la ma

teixa for
ma que
succeí a

altres in
drets perso

nes amb in

quietuds envers

les innovacions i
amb la possibilitat

de disposar d'alguns
aparells telefónics expe

rimentessin l'establiment
de línies entre pun ts propers

de Ciutat o entre Ciutat i qual
que poble, ja fos amb finalitats practi
ques o com a simple entreteniment.
Hem de dir que aleshores les necessi
tats de comunicació a grans distánci-
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es es donaven per ben servides amb
el telegraf, no n'hi havia una necessi

tat, i el telefon fou considerat sovint
com un entreteniment o un símbol
de refinament.
Uns anys després d'aquestes primeres
experiéncies, l'any 1889, grácies a la
iniciativa del senyor José María
Zavaleta i tan sols amb quatre anys
de diferencia respecte de Barcelona i

Madrid, es posa en funcionament a

Ciutat el primer servei públic de xar

xa telefónica de les Illes Balears. La
centraleta manual, que fou instal-Iada
al carrer de la Lium, just devora Cort,
permetia la connexió de dotzenes
d'usuaris de Ciutat mitiancant la com

mutació manual. Al principi del se

gle XX, a més de Palma hi havia qua
tre pobles que també disposaven del
servei: Inca, Sineu, Andratx i Sóller.
En aquests casos es tractava d'incipi
ents xarxes muntades pel Cos de Te

legrafs i constituídes básicament per
les línies de les estacions de telégrafs,
alguna de l'ajuntament i altres depen
dencies públiques, així com les d'al

gunes empreses delpoble. L'any 1905
es dugué a terme la implantació en

regim de concessió de la xarxa públi
ca a Maó i poc després la de Ciutade
lIa. Pel que fa a Eivissa, no fou fins a

l'any 1931, ja en temps de la CTNE,
que es posa en funcionament la pri
mera central pública de teléfons. A

poc a poc i sempre amb un molt redu
It nombre d'abonats, sorgiren xarxes

a altres pobles que configuraren la si
tuació que reflectim a la taula que
podem veure a continuació, que cor

respon a l'any 1916 i que ha estat ela
borada a partir d'un document signat
per qui era cap del Cos de Telégrafs
en aquell momento

Aleshores l'única línia interurbana
constituida a Mallorca era la que des
de l'any 1914 comunicava telefónica
ment Palma, Inca i Sineu. El conten

ciós que hi havia entre el concessio
nari de Palma, els usuaris i el Cos de
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Andratx

Ciutadella

Felanitx

Inca

Llucmajor
Manacor

Maó

Palma

Porreres

Sineu

Sóller

Manacor, Felani tx,
Llucmajor, Andratx,
Sóller i Lluc, AI mateix

temps i fins a l'any 1931

poc més de una dotzena
de pobles, a més dels es

mentats a la taula anteri
or, gaudiren també de ser

vei públic urbá.

L'any 1931 es materialit
za de forma espectacular
la presencia de la CTNE,
que tres anys abans s'ha
via fet cárrec dels serveis
telefónics interurbans i
urbans. Es posa en funci
onament la primera cen-

tral automática, en el co

negut edifici del passeig del Born. La

implantació del servei automátic va

suposaruna certa convulsió, tant des
del punt de vista sociologic com des
del tecnológic, que encara que sem

bli mentida fou difícil d'assumir per
bona part dels usuaris. Coincidint
amb la inauguració de la central es

mentada, es produí l'establiment de
la comunicació entre els abonats de
Mallorca amb la Península mitian
eant un circuit d'ona curta. A partir

NOMBRE
D'ABONATS

TIPUS
D'EXPLOTACIÓ

35

88

90

98

35

90

180

300

21

32

(1 ) Estat

Estat

Concessió
Estat

Estat

Estat

Estat

Concessió

Concessió

Estat

Estat

I Malgrat que Sóller disposava de seroei; nofigura a la llista depoblacions i
abonats del document esmenuu.

Telegrafs, a més de la manca de recur

sos económics, impediren que s'esten

gués a al tres indrets de la xarxa

interinsular. Aquesta situació es va

desbloquejar l'any 1920, mitiancant la
resolució d'un expedient instruit al
concessionari a causa de l'augment
il-Iegal dels preus i la baixa qualitat
del servei, que conduí a la concessió
definitiva del servei interurba al Cos
de Telégrafs. Així sabem que l'any 1924
la xarxa interurbana arribava a

Elteléfon éspresent a La majoria d'espais de la nostra vida.

d'aquest moment, també es desenvo

lupa la xarxa interurbana entre els po
bles que ia disposaven de servei urbá
o que a poc a poc n'aconseguien. Molt
aviat aquest procés es va veure estan

cat amb l'eselat de la Guerra Civil i

amb les dificultats de tota mena que
es visqueren durant molt de temps
després que acabés. El nombre de lí

nies, que entre l'any 1931 i el 1935 ha
via passat de les 1.500 a més de 3.800,
tan sols arribava a 10.831l'any 1960.

L'expansió económica que provoca
el turisme fou el factor fonamental per
al canvi definitiu de pendent de la lí
nia que representava la demanda de

telefons, així com per a l'adequació
del nombre d'enllacos telefónics en

tre les illes i d'aquestes cap a fora. Com
a dada significativa podem dir que a

la fi de l'any 1970 el nombre de línies
en servei era més de cinc vegades el
de deu anys enrere. La central del
Bom deixa de ser l'única de Ciutat, ja
que al principi dels seixanta apare

gueren les del Terreno i del Molinar

(zona de l'eixample), i la inauguració
del primer cable submarí entre Pal
ma i Barcelona l'any 1971 va suposar
un considerable alleugeriment de les



limitacions en les comunicacions na

cionals i internacionals. EI turisme

va fer miracles; les Balears eren una

de les principals portes que s'obrien

cap a Europa i el Ministeri de Turis

me posa un especial interes a impul
sar el desenvolupament del servei te

lefónic a les Balears, igual que a altres

regions on el turisme prometia con

vertir-se amb una bona font d'ingres
sos.

El camí cap a l'automatització total
del servei estava preparat. Després del
canvi de totes les centrals manuals

que encara hi havia a molts dels po
bles, de la creació d'una central auto

mática provincial i de la instal-lació
de noves rutes de transmissió, totes

les comunicacions telefoniques din

tre les illes i cap a fora es feren de

forma automática a partir del mes

d'octubre de 1974.

De llavors enea la historia de les co

municacions telefóniques ens resul

ta segurament més familiar, encara

que les tecnologies que les fan possi
bles s'hagin fet cada cop més compli
cades. La digitalització de la xarxa

portada a terme entre la segona mei
tat dels vuitanta i la primera dels no

ranta conduiria a un canvi profund
de les infraestructures telefoniques,
En les millores que es realitzaren du

rantaquests anys, es fonamenten tant

els increments de capacitat i qualitat
del servei que s'han aconseguit, com

l'aparició dels nous serveis i les facili
tats complementáries entorn de les
xarxes telefóniques, Així com apun
távem al comencament, ara mateix les
utilitzem per transmetre arreu del
món la veu, les imatges i les dades
com si ho haguéssim fet sempre, al
hora que no ens estranya que aixó es

pugui fer gairebé des de qualsevollloc.
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El que podem trobar en aquest llibre és la petita historia de les comu

nicacions telefoniques a les Illes Balears dintre del context global de
les tecnologies i els serveis que han fet possibles dites comunicaci
ons. Es tracta d'establir les principals fites i circumstáncies relatives a

la implantació dels serveis i a la progressió de les capacitats de comu

nicació, així com la intervenció i el desenvolupament d'aquestes en

relació amb la gent i els llocs. Paral-lelament, d'acord amb l'aparició i

l'evolució dels diferents serveis i les tecnologies que els fan possibles,
l'autor ha fet una descripció básica amb voluntat didáctica dels prin
cipals sistemes i tecniques en els quals es fonamenten les diverses

tecnologies de les comunicacions.

EI conjunt de dades i la információ que en un lloc i l'altre ha estat

possible localitzar permeten fer-nos una imatge de les diverses etapes
per les quals ha passat el servei telefonic a les nostres illes. Creiem que
s'ha aconseguit reconstruir d'una forma bastant coherent, il-lustrativa
i suficient els escenaris successius que s'han conformat a ca nostra des
deIs inicis mateixos de la telefonia.
En síntesi, es pot dir que en aquest llibre es dibuixa alllarg del temps
el desenvolupament de les comunicacions telefóniques sota l'óptica

. de tres aspectes básics: els esdeveniments de caracter tecnic, l'exten
sió del servei i de les capacitats de comunicació arreu de les Illes
Balears i la successiva aparició de tot el conjunt de serveis que es basa
en les xarxes telefóniques,
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I I lIliis incenlius
IllinlCió lingüística

La UniversitatdelesIllesBalearsproposaaugmentarels incentius pera la norma

lització lingüística.. Aquest és un dels punts més destacats de la proposta de pla
d'actuació en política lingüística que el Consell de Mallorca li va encarregar i que

ja es troba prou avan�t_ Entre les mesures destaca l'augment de les subvencions

per a la retolació comercial en catalá, l'etiquetatge de productes, cartes de restau

rants, pagines web, facturació, etc. També preveu impulsar l'elaboració de material

didáctic per a Iensenyament de la llengua propia de les Illes Balears, afavorir la

producció audiovisual en catalá, i actuar amb contundencia en aquells ámbits en

que la normalització es troba més endarrerida, com és el món de la justicia.

Joanllaneras, medalla d'argent a Atenes
El ciclista porrerenc Joan Llaneras va aconseguir el segon lloc a la

prova de puntuació, tot just darrere el rus Mikhail Ignatyev, Es tracta

de la mateixa competició que va guanyar fa

quatre anys a Sydney, de la qual és un dels
millors especialistes mundials a causa sobre
tot de la seva intel-ligéncia, que li permet fer
ús de la seva superioritat táctica i estratégica,
Llaneras, de trenta-cinc anys, ja ha anunciat

que aquests seran els seus darrers J ocs Olím

pies i que no sera present a Pequín 2008. Així
i tot la seva carrera esportiva ha estat prolífica
en exits i títols, entre els quals cal destacar els
seus cinc títols mundials, tres de puntuació i
dos d'americana, entre molts altres trofeus.

Joan Llaneras és una mostra del potencial que
té Mallorca per a la creació de grans ciclistes,

des del mític felanitxer Guillem Timoner fins als actuals Miquel
Alzanora i Margalida Fullana, entre d'altres.

Nova versió del Sali
Acaba d'aparéixer la versió 3.0 del Salt, un traductor i cor

rector de catalá gratuít, creat per la Generalitat Valenciana.
Com a principal novetat d'aquesta actualització, cal desta
car que ha incorporat per primera vegada la possibilitat
de fer traduccions del castella al catalá, quan les anteriors
només permetien la traducció inversa. A més a més incor
pora un diccionari, flexió verbal, un diccionari de sino
nims i centenars de fitxes d'ajuda sobre lexic que el con

verteixen, també, en una eina per a l'autoaprenentatge de
l'idioma.
En la traducció, el programa usa un metode interactiu que
minimitza els errors i garanteix una gran qualitat del text

resultant. A més, revisa automáticament el text i informa
d'errors i de paraules dubtoses. Entre d'altres, detecta er

rors ortografics, paraules i perífrasis incorrectes, locuci
ons erronies, combinacions incorrectes de pronoms i fal
tes de concordanca.
El Salt es pot davallar de franc des d'Internet.

Iql�lItmI14&1
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lis consells insulars podran
entrar a l'lnstitut Hamon lIull

Sembla que la refundació de l'Institut Ramon Llull, dedicat a la promoció exterior de la
llengua i cultura catalanes, permetrá l'entrada, a més del Govern d'Andorra, d'instituci
ons i entitats del País Valencia, la Franja de Ponent i les Illes Balears, la qual cosa

permetrá representar aquests territoris després de l'abandó del Govern de les Illes Bale
ars i la negativa de la Generalitat Valenciana a entrar-hi. En el nostre eas ja s'ha propo
sat que hi siguin presents els consells insulars que ho vulguin, l'Obra Cultural Balear i
la Universitat de les Illes Balears.
En el moment de tancar l'edició d'aquest número d'EL MlRALL, el Consell de Menorca,
el de Mallorca i l'OCB ja s'havien pronunciat a favor d'incorporar-se a l'Institut.

Ais 150 anys del felibritge occita
L'any 1854 es va constituir a Avinyó (Provenca) el felibritge, moviment cultural dirigit a la
promoció de les lletres occitanes, impulsor de la tercera «Renaíxenca» de la llengua d'oc.
En varen ser les animes, d'aquest moviment, Frederic Mistral, Josep Roumanille i Felix
Gras, eIs tres primers capoliers del moviment, eIs quals, juntament amb un altre felibre
famós, Teodor Aubanel, són les figures més representatives de la litera
tura occitana del segle XIX. El moviment aviat es va estendre per tot

Occitánia i s'hi varen engrescar escriptors de totes les regions, i fins i
tot va establir lligams amb la Renaíxenca catalana i amb els nostres

principals escriptors. A Mallorca, Mistral va ser amic de Mn. Alcover i
d'altres personalitats, i ja dins el segle XX va veure les seves obres més
importants traduídes per M. Antonia Salva i Guillem Colom.
Que és la llengua occitana? Per que és important la literatura trobado
resca medieval? Que va representar el felibritge per a Occitania? Qui
eren Mistral, Roumanille, Gras i Aubanel? Com és l'obra de Mistral?

Quines relacions varen tenir amb eIs catalans? Quina és la situació
actual de la llengua i la cultura occitanes? A totes aquestes qüestions hi
hem volgut respondre, des del Departament de Filologia Catalanes i Lingüística General
de la DIB, amb l'organitzaci6 del seminari «La llengua i la cultura occitanes 150 anys
després del felibritge. Introducció al coneixement de la llengua i la cultura occitanes», que
comencara dia 20 d'octubre a l'edifici universitari de Sa Riera de Palma. Amb dotze sessi
ons de 2 hores (2 sessions per setmana), fins a final de novembre podrem sentir eis profes
sors Raquel Olivella (introducci6 a la llengua), Gabriel Ensenyat (eis trobadors), Robert
Lafont (eis fundadors del felibritge), Joan Alegret
(eis poemes épícs de Mistral), Josep Massot iMunta
ner (relacions catalanooccitanes) i Joan-Claudi
Foret (l'actualitat occitana).
Les sessions tenen valor académic per als estudiants
i eis qui vulguin obtenir un reconeixement oficial
d'assístencia, previ pagament d'una matrícula, pero
també s6n obertes gratuítament a tot el públic inte
ressat en el tema que no necessiti cap certificat.
La qualitat del professoratparticipant en el semina
ri en garanteix el profít, així que confiam que el pú
blic mallorquí hi respondrá adequadament. Vegeu
ne més ínformaeíé a <http://swww.uib.es/agenda/
html/ev 15462.html>. També us en podeu informar telefonant al971173 318 o escrivint a

l'adrecaelectronica: jaume.corbera@uib�es.
Jaume CorberaPou

Dept. cisFüologia Catalana iLingüística General
Unioersitat cis les Illes Balears

o
e-

C
�O
-

e
-

CIJ
U
U)

e-



En només 4 dises, han passat de

ser confosos amb una cantautora i
d'haver d'explicar sempre seguit el

perque del nam femení a arreple
gar les millors critiques en l'ámbit
nacional que mai no ha rebut un

disc mallorquí. Taxi és el nam de
la joia concebuda per Joan Miquel
Oliver aMO), lletrista, compositor
i guitarrista, i parida amb l'ajuda
dels germans Deban -Pau (PD),
cantant, i Pere ManeI (PMD) a la

bateria-, de [aume Manresa (JM)
als teclats i de Joan Roca (jR) al
baix. Pero Taxi no és únicament

un disc, és també un llibre i una

pel-lícula: Acronia i col-lapse delDr.

Polansky.
Es traben moIt comodes darrere
un nam propi femení manllevat.
«Durant anys hem pensat que, més

que no la música, el que teníem de
bo era el nam» (JMO). És difícil i
cruciall'elecció del nam, en aquest
eas la decisió es va prendre al bar
Sa Font, de Palma. Joan Miquel
Oliver i Pere M. Deban debatien

possibles noms per al grup que esta

ven muntant, res no els agradava:
«EIs únics que no ens desagradaven
eren els de persones, sobretot els de

dona, "per exemple -vaig dir-,
Antonia Font queda bé, pero, és clar,
no el posarem perque és amiga nos

tra ... I per que no?" Li várem dir a

ella: "Antonia, has de fer una cosa

per nosaltres". "M'he de posar en

pél?", va demanar. "No." "Ido sí, que
és?" I ho va acceptan aMO).
La genesi va ser al bar de la Facul
tat de Filosofia i Lletres de la UIE,
allá es reunien els dos esmentats,
estudiants de Filosofia, amb en

Jaume Manresa, estudiant de Geo
grafia, en Pere EstarelIes, també
aspirant a filósof, «i una colla de
gent entre la qual hi havia
n'Antonia Font» (PMD). Escrivi
en experimentant amb els texts

parlaven de música. «Várem

sar a ficar-nos un poc dins el Me

diterrani a través d'un grup d'hotel

i, de fet, en Pere EstarelIes, en Joan

Miquel i un altre varen fer hotels

un estiu» (JM). Quan en [oan Mi

quel va sentir cantar en Pau, ger
ma del seu company Pere M., va

flipar, i varen néixer els primers
Antonia Font: els dos Deban, en

Manresa, n'Oliver i n'Estarelles

(baix). Naixien

amb voluntat
revetlera i es

varen afartar de fer-ne, de revetles;
també enregistraren un disc

(Antonia Font, Slurp!, 1999) i sor

prengueren, positivament, el de

caigut corral musical illene. A la
Península encara no s'ensumaven
res. N'Estarelles abandona la ban
da i fou substituít, momentánia

ment, pel cuba Raúl Martínez, fins

que en Joan Roca s'hi incorpora.
«Li vaig telefonar per temp
tejar-lo, pero la petició ofi
cial va ser en un con-

certdeNou
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Romancer al Teatre Principal. En

Joan aleshores tocava amb ells, em

va contestar que tenia plena dis

posició» (JMO). ApareixA Rússia

(Slurp!-Música Global, 2001), agra
da al Principat i és escollit millor
disc en catalá de l'any a Radio 4 de
RNE Catalunya.
Alegria (Drac-Virgin, 2002) és la

coca al cul que els va enviar fins a

Madrid i Oviedo, la revista especi
ali tzada Rockdelux el va designar
el segon millor disc de l'any editat
a Espanya i els crítics catalans el
millor en catalá. Indubtablement,
va ser l'avís del que s'estava cui
nant a les Illes, pero no grácies al
fet que I'editás una multinacional,
ia que en tot eas va ser grácies a

una persona que treballava en

aquella discográfica: «Virgin no, va

ser en Gerardo, que va veure un

potencial en nosaltres que potser
havíem intuít pero no sabíem cap
on enfocar-lo i en ens va obrir les

portes. Pens que si hagués estat en

una altra discográfica hauria actu-

at igual» aM). «Nosaltres érem alia

a través del subsegell Drac, les

campanyes del qual estaven adre

cades al públic de rock catalá, i

aquest tipus va dir que no, que ano
era per a un sector més ampli»
aMO). «A la majoria de gent de les

discográfiques l'importa un pebre
el producte, passen, aquest element

va ser una excepció» aR). «Només
veuen números i, si les xifres no

els agraden, s'ha acabar» aMO).
Cosa d'aixó va

dur la discográ
fica, empesa per
la crisi interna

cional del sec

tor, a liquidar
Drac i deixar
tots els seus ar

tistes al carrero

De les cendres va sorgir el que di
uen que és el millor disc de pop de

l'any a Espanya: Taxi (Blau
Discmedi, 2004). Per aconseguir
ho, s'han desfet d'alguns trets

identificadors, pero n'han conser-

vat d'altres, com és el eas de l'arti
ele salat. «És una de les coses a fa
vor que tenim. Per que hem de
cantar amb l'artiele literari si no

hi parlam mai? Jo cant com xerr i

aquesta naturalitat és la que la gent
veu. Si no cantas salant no seria

jo» (PD). «EIs cantants de hip hop
adopten totes les modalitats del
carrer i la gent s'ho creu precisa
ment perque canten com xerren, i
en Pau canta com xerra» aMO).

Tampoc no s'han desfet de deixar
s'ho tot en directe damunt l'esce

nari; així, han tocat a macrocon

certs com el Festimad 02 a Madrid,
i el BAM 02 per la Merce i el Pri
mavera Sound 03 (ambdós a

Barcelona), «el mes multitudinari



i amb més expectació va ser el

BAM; si tu surts allá, connectes la

guitarra i el primer que dius és "pro
ductes de neteja", et fuig la por. Em
fa més por tocar a Son Servera a

les 4 de la matinada que al progra
ma de Buenafuente en directe i en

hora de maxima audiencia» OMO).

Taxi, la elau de l'exit
Taxi és per aIs amants del pop un

preciós regal d'aquells que florei
xen un pie cada molts d'anys a l'in
dret més inesperat; la particulari
tat és que en el camp del pop la
música en catalá (i de Mallorca) no

recull gaires flors. Se n'han dit co

ses com que «se situa per sobre de
la mitjana, no tan sols catalana
sinó també espanyola i europea»
(Lluís Hidalgo, El País); o «és el
millor disc de pop en catalá jamai
enregistrat» (Ferran Llauradó,
Rockdeluxe).

-Com assimilau totes les alaban
ces d'ámbit nacional al treball
sense referencies a la llengua?

-És una satisfacció perque si can

tes en catalá sempre hi ha la histo
ria de si t'estás limitant. Ara sabem

que, com a mínim pel que fa a la

crítica, s'ha esborrat aquesta pole
mica OM). T'adones que la qüestió
de l'idioma és un poc anecdótica

OR). Arribar a no haver d'estar pen
dents de fer el discurs sociolingüís
tic cada vegada -esgotador, per
cert- és un exit OM). Tot aixó hau

ria d'estar superat. Cantar en cata

la té avantatges i desavantatges; ara

bé, hem de reconeixer que en el
eas dels grups de la nostra genera-

aixo és tenir-ne un desconeixe
ment total. No anam de víctimes
ni del contrari, a les dues bandes
hi ha comedia, i nosaltres sempre
hem passat olímpicament d'aques
tes comedies, pero al final volem
una mica de raó perque arribam al
fet que el nostre

darrer disc és

puntuat amb un

9 a El País de la
Tentaciones i en

la crítica ningú
no es fixa en

l'idioma OMO).

n'estava més convencut que de les
del disc anterior, no hi creia jo
en Alegria, i va anar collonut; en

canvi, amb aquest sempre ho he
vist clar (JM). Jo tenia les maque
tes fetes a casa i passava una pe
nada, pero quan en Pau les va

Taxi és una paraula que pot
sortir a qualsevol disc de

qualsevol cantant del .rnón

-És evident que hi ha hagut un

canvi, podem parlar de dos
Antonia Font, el deIs dos primers
discs i el que s'insinua en el ter

cer i floreix ara?

-Necessitávem fer alguna cosa di

ferent, personalment ho notava

pero no sabia que (PD). Quan feim
el mateix dues vegades ja ens can

sa, necessitam canviar. Si treus un

disc i aconsegueixes un estil, ja
pareix que has de fer sempre el

mateix, sobretot si a la gent li agra
da. Pero si tu te n'adones i veus el

que fas, pots rebel-lar-t'hi i dir «un

moment, Antonia Font és el que a

nosaltres ens passa pels collons, no

el que n'esperen» aMO).

-Éreu conscients que era un

canvi arriscat?

-Era perillós perque quan treus

nou treballla gent sol esperar més
del que li ha agradat de l'anterior

(JR). Jo tenia 5 o 6 temes amb els
acords de guitarra i les melodies

descarta ts de
discs anteriors, i
no tenia ma

nyes de ficar-hi
una lletra, per

que era el ma-

te ix amb tona

des com a epi
ques i un poc artificials, i jo ja no

estic amb aixó. Si ho hagués pogut
fer, per ventura ho hauríem tret en

davant, pero el camí natural
d'Antonia Font era el canvi OMO).
Quan en Joan Miquel me'n va mos

trar les maquetes, li vaig dir que
"

Quan feim el mateix dues

vegades ja ens cansa,

necessitam canviar

ció que canten en catalá a Mallorca
han estat molt més els avantatges.
Qui digui el contrari és que no veu

la realitat. Una altra cosa és que

grups que canten en castella i an

gles es queixin de tocar poc per mor

de la protecció als grups en catalá;

agafar i les va cantar, ja va estar;
si en Pau canta, cap problema
OMO).

-Quina era la idea que belluga
va pel teu cap, Joan Miquel, en

compondre aquest treball com

plex?

- Tots volíem un disc universal; de

fet, es diu Taxi perque és una pa
raula que pot sortir a qualsevol disc
de qualsevol cantant del món. A

Alegria potser no ets capac de sa

ber de que van les cancons, pero si
xerres de la vida d'un astronauta,
de literatura cosmica, d'un robot

que és com una persona, fas un poc
de narració i el que vols és que t'en

tengui tothom.ARússia de que va?
Ni puta idea. En el eas de Taxi hi
ha un llibre amb uns personatges i
s'hi expliquen moltes coses, m'in
teressava que s'entengués. Volia fer
una cosa complicada, explicar més
del que cap en J 7 temes OMO).

-I com es va concebre: primer el
llibre i després les cancons i les

imatges?

-Depen. Taxi comenca amb el dia

ri del metge de la nau; a continua

ció, hi ha una especie de novel-leta
de ciencia - ficció; després un text

del qual surten les dues cancons
del robot. Pero hi ha casos contra

ris en que primer teníem la caneó,
com en el cas de Milers d'habitants,
de la qual va sortir el text Los

Monegros, que l'explica molt sub

tilment, diu: «milers d'habitants es

desperten ...»



-I la peHículaAcronia i col-lapse
delDr. Polanski?

- En principi no hi era, el punt de
vista d'aquesta historia és Polanski,
l'aportació del qual alllibre i a les
lletres és anecdótica. Toni Lara, el

director, l'ha convertit en protago
nista aMO). També es va inventar
el personatge femení i ha aconse

guit entendre de que anava tot i

posar-hi la seva partpersonal aM).
És el que deiem abans, nosaltres
mai no havíem contat histories,
teníem personatges i el que
vulguis, pero la narració pura i dura
em feia feredat. Tanmateix la gent
del cinema té la deformació pro
fessional d'haver d'explicar un ar-

gument, en Lara va crear el perso

natge i l'ha desenvolupat a la seva

manera. Perfecte.
- «Platges verges a postals» em

sona a unes illes que venen el

que destrueixen.

- N'hi ha que veuen Taxi com una

crítica al turisme, i no ho éso És
una recreació sobre el món del tu

risme i una crítica a la societat de
consum. De tota manera, en el disc
surt el que és bo del turisme i quasi
res dolent ... Si parlarn de la
Mallorca actual, hem perdut mas

sa coses, com les platges on aná
vem quan érem petits, i no fa tants

d'anys aMO). Tu pots trobar hu
manitat on sigui, pero vist amb un

poc de distancia és horrible. Si ho

analitzes, el turista no és més que
un treballador que fa feina Il me

sos i ve aquí de vacances perque no

pot pagar res més. D'acord, fins i tot

té una part encantadora aquest
fet; ara bé, el model explotat és
una altra historia. Per a la gent
nascuda aquí, anam a pitjor OM).
La putada és que ens menjam el
marró e199% de la població i 1'1 %
restant són els taurons que han
muntat el tinglado i ens donen
merda a poalades OR).

- Tornem a la música. Amb quin
concert us quedau?

- El de presentació de Taxi al Tea-
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tre Xesc Forteza de Palma aM i

JR). En la presentació deA Rússia
al Teatre Principal várem omplir,
hi vaig notar un canvi en nosaltres

(PD). Jo també aquest aMO). El
concert de Música Viva de Vic va

ser un superbolo, presentávem Æe

gria i la placa estava plena de gom a

gom (PMD). A més aquell dia ens

varen donar el premi al millor disc
en catalá de l'any aMO). El concert

del BAM també va ser entranyable
per les festes que són aM). Pel que
fa a revetles, les de Cas Concos. És
petit, pero és un eas, és brutal, mol
ta de gent (PMD). N'hi ha des de
l'escenari fins al taulell, que és a 100

metres. És impressionant (PD). El
eas és que el primer pie várem tocar

En s'estiu després de més d'un any
de no fer-ho, en va venir un dient

«eh, tio, estic de puta mare, puta
mare, tocau-la, tocau-la, pera de bon

rotllo, sense embafar». AIs bisos la
várem tocar i va ser apoteósic, Un

any després a l'únic lloc on va so

nar va ser allá. Si hi tornam, possi
blement la tocarem.

- Per acabar, quina relació teniu

amb l'espai exterior?

- N'hi ha que fan cancons d'amor

perque no veuen res més que la seva

parella, nosaltres feim aixó perque
no pensam més que en astronautes

i antenes, ens fascina allo descone

gut, l'univers. És així aMO).

... de vista
L'editor

Miquel Ángel Sancho, responsa
ble de Blau/Discmedi, reconeix

que abans que Antonia Font

publicas el seu primer disc ja hi
va haver una oferta per editar-lo
a la seva discográfica, El2002 el
va reeditar i ara, junts, han fet

possible Taxi. «És el disc del nos

tre segell que millors critiques ha
rebut mai, no diré si el millor o

no, pero quant a acceptació és in
creíble, i personalment em satis
Ia, perque des d'un principi vaig
trobar el material molt atractiu,
fora del que normalment s'edi

ta», diu.

L'autentica Antonia Font
Hi ha moltes antónies font, pero
només una cedí el seu nom al

grupo Com a amant de la música,
celebra l'exit dels companys:
«Interpret la seva música de ma

nera molt personal, no pel fet del
nom, sinó perque no conec altra
banda amb els matisos de so i l'ex

pressió verbal i musical que m'ar
ribi tanto EIs trob emocionants
en tot el sentit de la paraula.
Quant al seu triomf, el veig com

quan tens un familiar artista: tu

veus més la persona i possible
ment no li dónes la importancia
que es mereix com a artista.»

El director
Antonio Lara és el director que
ha fet possible la visualització del

Digipak Taxi: «Jo vaig agafar una

part del llibre en que parla
Polansky, el personatge més in

teressant, i el vaig convertir en

el nexe de tot. És fascinant, un

científic que vol muntar un ho
tel en un altre planeta, amb

petanca i minigolf, una cosa ca

ótica dins un món surrealista,
talment aquí. He fet una

subhistória revestida d'estetica

senzilla, simple si vols, pero
d'agradable resultat. De la part
musical, pens que han definit la
idea que tenien a Alegria.»



Partim de la carretera que condu
eix a Portals Vells i al far de cala

Figuera, que actualment neix vora

el camp de golf de Ponent, vora sa

Porrassa. La carreterona deixa a

l'esquerra el vial de la cala des Mago
i arriba a l'entreforc de Portals
Vells, que queda a l'esquerra, tal
com indica una senyalització mu

nicipal, i, més a la dreta, el camí
del far. En aquest punt, deixam el

vehicle i comencam a caminar.

Immediatament, passam un pal a

manera de barrera que tanca el pas
als cotxes. Rem de tenir en comp
te que, fins fa poc temps, aquesta
era una zona militar, amb accés

restringit. Tota aquesta contrada és
zona protegida, ja que forma part
de l'ANEI del cap de Cala Figuera
Rafalbetx, que assoleix una super
fície aproximada de 781 ha.

El camí transcorre amb asfalt molt

descompost, entre pins, ullastres,
mates, botges i aladern, entre al
tres especies vegetals. Dos minuts
més endavant, deixam un camí a

la dreta i continuam en línia recta,

superant una cadena que veda el

pas als vehicles. Poc després, a l'es

querra un camí davalla cap a an

tics vials propers a la punta des
Xisclet i també a cala en Beltran.
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Camí endavant, observam un sen

der a la dreta que s'encamina cap a

la contrada del morro d'en Feliu i
de la punta Carius. Cinc minuts

després, passam sota una línia elec

trica, amb la mar davant la nostra

panorámica visual. Continuam
amb certa tendencia l'esquerra;
men tre que a la nostra esquerra
s'enfonsa el torrent que forma la
cala Figuera, la boca de la qual

podem destriar des de la nostra

posició. Passats quatre o cinc mi

nuts, ja sense asfalt, trobam els

antics edificis militars, amb el cos

de guardia a l'esquerra i casernes

ara abandonades. Ben a prop, a

devers tres minuts més de cami

nar, arribam al vertex geodesic, des
d'on contemplam el far de cala

Figuera i la propera torre de de
fensa. També observam el que res-

ta d'una bateria d'artilleria que te

nia quatre canons i els correspo
nents passadissos o túnels.
La torre o talaia defensiva fou cons

truída l'any 1579. Segons docu
ments de 1597, aleshores només
tenia com a armament dos arca

bussos i un mosquet de posta.
Tipologicament, la torre té secció

circular, amb l'alcat dividit en dos

cossos, troncoconic l'inferior i ei-



líndric el superior. La part de po
nent es troba completament en

derrocada, amb greu perill d'en
derrocament total si no es res

taura urgentment. Encara mos

tra part de la cambra superior,
amb cúpula semiesférica, part de
la pareteta de la terrassa superi
or, i el portalet de llinda. A la

dreta, cap a ponent, s'estenen els

penya-segats anomenats es Mular.

Ens apropam vora la reixa que
tanca l'accés al far per contemplar
la seva extraordinaria ubicació, a

l'extrem del cap de Cala Figuera,
el finisterre oriental de la badia
de Palma. Aquest cap era conegut
abans del segle XVI amb el nom

de Trepalemfa. EI far s'acabá de
construir el 1860, segons un pro
jecte de l'enginyer Emili Pou.
Des de la contrada del cap de Cala

Figuera, deixam enrere el far, la
torre i les installacions mili tars i
tomam pel mateix camí, fins a re

trobar l'entreforc de camins on

hem proposat deixar els vehicles,
vora la carretera de Portals Vells.
Per acabar la passejada, recoma

nam arribar fins a Portals Vells,
amb la cova de la Mare de Déu.
Per anar a la cova de Portals Vells,
davallam els pocs minuts que ens



separen per l'asfalt de la carrete

ra i arribam a la cala gran de Por

tals, des d'on, cap a la dreta,
caminam fins a la propera cala

peti ta. A prop de la mar, per la

dreta, trobarem els graons de pe
dra que ens indiquen l'antic camí
de la pedrera an es traba la cava.

Després de recórrer uns quan ts

metres, entre pins i amb el mar a

la nostra esquerra, arribarem a

trada ja pertanyia a la gran finca
de sa Porrassa, propietat alesho
res del marques de BelIpuig. El
nam de Port Ah, que després es

convertí en plural i es grafía [unt,
prové de l'espla
nada de roca si
tuada davant les

pedreres, des
d'on s'embarca
ven els carreus

de pedra de ma

res per edificar,
entre altres edi

ficis, la Seu i l'es

glésia parroquial
de Santa Eula
lia.
Fins al 1862 hi
va haver, dins la

pedrera conver-

tida en cava ar

tificial, una imatge de la Mare de
Déu, coneguda amb el nam de
Mare de Déu de Portals. El 1866,
fou traslIadada al nou oratori cons

truít a Portals Nous. La tradició

popular rela
ciona la imat

ge amb la lle

genda d'un
vaixell geno
ves que es tra

ba enmig d'un

gran temporal,
els mariners
del qual, en

agraíment per
haver-se po
gut salvar del

naufragi, dei-
xaren la sagrada imatge en el punt
an s'arreceraren. Dos nínxols
amb relleus i gravats florals,
antropomorfs i geometrics, flan
quegen l'antiga capelleta, amb

portal de llinda i amb restes de
l'altar a l'interior. Des de la cava,
a l'altra part de la cala, es pot
observar la torre o talaia de de
fensa de Portals VelIs, també co

neguda amb el nam de torre des

Moro, constru ída cap al 1580.

Avui, en ple segle XXI, la cava

de la Mare de Déu de Portals

Vells, aquest indret tan suggeri
dor i bell, sagrat, lIegendari i pa
trimonial, resta increíblement
brut i abandonat.

l'antiga pedrera o cava de la
Mare de Déu, que destaca per les
seves tres grans baques, quadra
des i disforges.
EI nam de 'pedrera de port alt' es

documenta l'any 1419, quan era

propietat del convent del Carme.
Possiblement abans tenia el nam

de pedrera de Rafalbetx, posses
sió veína ja fa segles desaparegu
da, ia que al segle XVIII la con-
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Tenden

Per als amadors de la poesia, Molta més tardor (Edici
ons 62 / Empúries). Poemari dividit en cinc parts que

toquen epígrafs tan clássics com L'any,
Personatges, Historia, Estética, L'amor

indígena i Credo apostolic. M'agrada per

aquesta varietat de portes, fines tres i jar
dins que té aquesta casa poetica amb

unes parets mestres de llengua que et fan

passar gust mentre penses, i viceversa.
Un llibre, com tota la bona poesia (i tam

bé recoman L'estiu madur i Blanc de

blancs, de Puig mateix), que quant més
el rellegeixes més pler trobes. El pare

de l'anatomia comparada i de la paleontologia, el baró
de Cuvier, deia que «de l'examen d'un os és possible
deduir-ne, amb certs límits, l'estructura de l'esquelet
sencer.» Valentí Puig ha escritL'os de Cuvier. Cap a on

va la cultura catalana (Editorial Destino), i amb les
análisis d'alguns ossos culturals catalans ha fet un di

agnostic sobre la bestia sencera. I l'estat de salut de la
bestia -de la plural, fragmentada, minoritzada i cor

seca cultura catalana- no és bo i necessita ma de met

ge. Amb una escriptura transparent i fonda en que en

cada línia bullen les idees, Puig sedassa, en nou assaigs,
un estat general d'una cultura que s'ha quedat sense

mes tres, sense elits i quasi quasi sense lectors. Catas
trofisme? De cap manera. Lucidesa d'un escriptor
outsider (ser d'una dreta liberal i, alhora, defensar que
escriu en catalá i castella no és encara una pedra d'es
cándolz) que ens amolla cárregues de profunditat que
poden ser molt constructives, molt epifániques. Una
mostra: «A hores d'ara, l'elitisme és un deure. Mesu
rarem el valor d'una cultura segons l'ambició de les
personalitats que li donen vida, perque l'ambició, l'or
gull i l'amor propi poden generar excessos pero, sense

ambició, les cultures no existeixen.» Un llibre que fa
pensar i actuar.

�--------------------------- �- �-_ .. - -------

Pnesia i assaig de Valenti Puig.
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lIegir fa lornar inleHigenls
Vet aquí el meu aparador desordenat: Comencaré per un escriptora divertida i
ben viva: Empar Moliner. Diu coses així referides a la parella, que és un dels
nudis temátics delllibre de contes Testimo si he begut (Quaderns Crema): «És
una unió artificial i excitant, a la vegada. Perque tothom desitja viure en pare-
lla, o s'está divorciant ... És una unió artificial, perque totes les unions són
artificials, pero és una cosa que trobem en

el món moderno O perque és la que conec,
i perque en aquests dies dóna molt de si.
Jo en aquests dies veia el programa aquest
de la televisió que es diu La casa de los fa
mosos, i flipava perque dic "és una gran
idea". És una idea brutal posar-hi parelles.
Tu poses cinc matrimonis junts, i la bronca
la tens assegurada. És una idea espectacu
lar. I perque m'interessa el sexe i l'amor i
tot aixó.» En l'entrevista que li fa Maties
Salom a Llegir ja la veieu: fresca, directa,
salada, divertida i amadora del vi Anima
Negra i els rebentats d'Amazona. Un tret

de garantia: quan escriu s'ho passa bomba.

lola la prosa d1lspriu
Salvador Espriu només és

conegut com a poeta. Des

d'aquí vull recomanar els
seus textos en prosa: Laia,
M iratge a Citerea, A nys
d'aprenentatge, El doctor

Rip, Tereseta que baixava les escales (tots a

Edicions 62), que són la demostració d'un

escriptor entretingut, savi, carregat
d'energies narratives, amb una prosa ex

traordinaria. I per acabar aquest espot us

faig un parell de retxes d'un text que vaig
escriure en una celebració espriuana:
«Espriu és l'escriptor: aquell que fa veta,
que té cura, que fa viure, que vivifica,
que fa planter amb la llengua materna;

agafar elllinatge de la mare i de la tribu

propia i convertir-lo en nom a l'inrevés
és la forma més transparent de la passió,
de l'amor, de la intimitat, del desig que
Salom té amb la llengua materna. I per

alguna cosa anomenada llengua mater

na. Mira que diu: "En haver procurat
d'endagar aquestes velles proses ignoro
si uns ulls benevols les podrien llegir.

Tal vegada, només com l'ensopec d'un

esglaó de l'escala que he provat de pujar.
Tal vegada, a estones com un document

d'epoca." És íncreíble el muntatge que fa

Espriu per amagar el guster que li produ
eix la seva prosa: una prosa de poeta que
avui, e12004, més que mai va lligada amb
el més actual dels escriptors mestres. Po
etes que fan prosa i que són un fotimer.
EI darrer premi Nobel de fa dos dies,
Coeetze, n'és un exemple paradigmátic.
Prosa en que hi ha per un cantó tota la
saviesa dels mestres de la tradició des de
Llull a Ruyra passant per catalá i la Bíblia
i fins i tot la novel·la rosa i les converses

de les nines del Lestonac o algun inter
nat de monges franceses. Prosa en que es

pot pouar per un altre cantó la filigrana
dels grans poetes que fan prosa en caste

lla com Valle-Indán, Miró, Azorín,
Machado. Basta veure el mestratge de
molts catedratics de la Universitat de
Barcelona quan Espriu estudiava. I
Rosselló-Pórcel també en va fuit.» Llegir
la prosa d'Espriu és somniar despert.



Tenden
Palma, más cine que mai
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en mellJS emes que mal
MATíAS VAII ÉS

L'ortodóxia insisteix que el cine

és una activitat cultural, i només

en la seva fase d'exhibició descen

deix a I'avern de les pestilencies
fabrils. De nou,
l'academicisme

s'equivoca. Des del
mateix instant en

que es concep una

pel-lícula amb gui
onistes que no po
den escriure ni una

línia, i molt menys
un esquema o

outline, sobre el pa-

per sense haver cobrat, perque li
ho prohibeix el seu sindicat o

Screenwriters Guild, el funciona
ment és purament industrial. ° fi

nancer, si ens movem en l'esfera
d'un capitalisme salvatge més refi
nat. En canvi, és en la fase de pro
jecció i de deglució per l'audiéncia
en que aquestes pastetes compta
bilitzades fins a l'últim centau to

pen per primera vegada amb cer-

vells humans, ávids
d'un pressentiment
que sobrepassa un

poc el mer entrete

niment. Només allá

apareix la gestió
intel·lectual del pro
blema, un detall

que no fará falta pre
cisar aIs qui hagin
contemplatlsi/Disi:
Amor a lo bestia.

Per tant, i en efecte, ens trobam en

la segona entrega consagrada a

l'exhibició cinematográfica a

Mallorca. L'extinció de Multicines

Chaplin va suposar una pérdua
cultural tan alarmant com la desa

parició no substitució d'un insti

tut d'ensenyament mitia. El seu

impacte intel·lectual mereixia una

miqueta més que el desmantel
lament vulgar a la deconstrucció
d'un supermercat. 0, ben mirat, pot
ser que sigui preferible deixar-se

d'hipocresies i que el maltracta
ment a la cultura en la comunitat

sigui escenificat sense cataplasmes.
No hi hauria, dones, excusa per
reincidir en l'elegia, llevat que la

desaparició d'aquest complex és
només una borradura enmig de
l'extermini que sofreixen les sales

cinematográfiques, i que encara no

ha condas. Grácies a la concen

tració en megaplex amb prodivi
tat al mall nord-americá, l'illa gau
deix de més pantalles d'estrena que
mai. Aixó no obstant, l'exuberán
cia no redunda en una oferta més

completa. Simplement, podeu
veure Troya en tres horaris distints,
sense sortir del mateix lloc. Dit
d'una altra manera, en l'edat das
sica s'utilitzaven llocs amb una

cabuda de 600 butaques per dispo
sar els espectadors que avui són

emmagatzemats en tres espais de
200 seients per unitat. Voltaire

hauria extret suculentes condusi
ons d'aquesta subdivisió.

L'empobriment urbá que implica
el desplacament als afores és deso
lador. Qui no ho cregui, bastara que
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observi acuradament els entorns ur

banístics dels megaplex de Mallorca,
que inclouen una presó, una autopis
ta, una via de cintura, i un terreny
rústic segons el diccionari, al marge
de la seva qualificació, que mai no va

haver de veure's maculat per un com

plex repetit en desenes de geografies
turístiques de l'illa. Perque s'entengui,
ens limitarem a comparar aquest des
gavell babilonic amb la Sala Born,
que com el seu propi nom indica

s'allotjava al passeig del mateix nom,
avui Zara. Ha guanyat quelcom la ca

pital amb la desaparició d'amagat
d'Astoria, Avenida i tants altres? Per

sonalment, la més impagable de les
nostres sales continua essent el
Rivoli. Despren la magia de l'arqui
tectura i l'interiorisme que respecten
l'estil en que varen ser concebuts, a

banda de l'opinió sobre la seva esteti
ca concreta. La seva imatge es corres

pon a la perfecció amb la idea que un

espectador es fa d'una experiencia
compartida sense necessitat d'entrar
en intimitats. Per descomptat, es tro

ba amenacat per la inefable associa
ció del gaudi d'una pel·lícula amb la
immersió en l'ambient que ha adqui
rit prosapia internacional grácies a

Magaluf
La multiplicació de pantalles es tra

dueix en un augment de sales buides.
Si el teatre no té gens de tradició
d'afluencia massiva a l'illa i basta re

passar la multiplicació d'espectacles
que són refregits o variacions del club
de la comedia o d'imitadors de

Buenafuente, el cine es troba en fran
ca decadencia. És curiós que els polí
tics no extreguin les conseqüencies
capitals que es desprenen d'aquestfe
nomen. En fi, és curiós fins que
recordam que l'exhibició cinemato

gráfica no podria permetre's les co

missions que es deriven de les grans
obres públiques. La centrifugació, o

atomització en els seus respectius do

micilis, dels ciutadans que uns anys
enrere feien coa davant la taquilla
suposa una desintegració incompati
ble amb qualsevol fórmula naciona
lista. Ja interpretam les ressonáncies
d'afirmació d'un territori que suposa
va el Chaplin, i la contradicció no

més aparent entre la contemplació
compartida de Harry Potter i l'expres
sió d'uns valors comuns. En tot eas,

s'haurá d'explicar
quins vies canalitza
ran el desistiment

d'aquestes cerimóni
es col-Iectives.
Si Hollywood ja con

centra la major part
del seu esforc rama-

der apasturar tendres espectadors
adolescents, els megaplex significa
ran l'allunyament definitiu dels ma

jors de 40 anys, que només amb prou
feines aconsegueixen trobar un títol

que els arranqui del sofá. Curiosa

ment, la indústria que durant el segle
XX va servir per emancipar les sue

cessives generacions occidentals ara

s'ha erigit en una prolongació de la
seva esclavitud. La sala fosca era una

via de fuga per a l'infanti

lisme, ara garan te ix igual
que les institucions edu
catives de que es diferen
ciava l'eternització de la

puerilitat. Desesperats per
l'absencia d'alternatives,
arriba un moment en que

ens matriculam en Catwoman. Com

que continua sense aparéixer un títol

solvent, ens aproximam a Spiderman
II. I en la següen t revisió de la

cartellera, feim un agranada dels tí
tols de dibuixos animats.
El canvi de perfil de l'espectador té

repercussions gens menyspreables.
Perdut aquest nexe d'unió, al cine li
ha ocorregut com antany a la literatu
ra. És a saber: ja no té cap utilitat com

íi�
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Sacco e Vanzettifou laprimerapelliculaprojectada ais Chaplin

a generador de metáfores. Supo
sant que els columnistes siguin els

recipients que recullen l'aigua de

pluja de l'actualitat, a cap d'ells no

se li acudiría obtenir una compren
sió unánime, ni tan sols majoritá
ría, amb un fragment d'un llibre.

Aquest fet es deu a la senzilla raó
que la seva audiencia no llegeix.
El cine era el bastió que mantenia
la seva vigencia com a referent,
pero també les seves al-lusions
s'han difuminat, D'aquesta mane-

ra, la televisió s'alca com a únic

pessebre comú de les tribus soci

als, el punt de trobada. Per des

comptat, el que menys importa és

que el comentari sigui crític o cí

trie, ano important és que parlin
d'un. Si es recorda que la petita
pantalla és una subindústria cine

matográfica, la perillosa degenera
ció es fa eviden t.

Ens hem allunyat massa de Palma.
Fa no tantes decades, encara teni
en sen ti t els cines de barrí

Dawson, Arlequí, alimentats ex

clusivament deIs habitants de la

zona en qüestió. Eren sales de re

estrena, quan ni els locals que es

trenen pel-lícules tenen avui ga
rantit l'ale. Per tant, els ciutadans
es distancien cada vegada més, un

fenomen de desintegració especiaI
ment infelic en una illa que menys
prea els fenómens associacionis
tes. La part industrial del cine pros

segueix imperterrita el seu camí,
la cultural s'ha cegato Millor així?



Altres estudis
----------------------------------------------------------------------

- Curs d'accés a la UOC per a més grans de 25 anys
- Formació de postgrau
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